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IMPORTANT
Aquest setmanari no accepta com a seues les opinions 
expressades pels col·laboradors, que tenen l’exclusiva 
responsabilitat del text publicat amb la seua firma, ni es 
fa responsable de l’autenticitat de la publicitat. Vinaròs 
agraeix totes les col·laboracions, però adverteix 
que els originals a les diferents seccions no podran 
sobrepassar les 25 línies de lletra Times New 
Roman (cp.12), excepte en el cas de partits 
polítics amb representació municipal que 
tenen assignat un espai fixe. En l’original, hi 
haurà de constar la firma i figurar el nom, cognoms, 
domicili, telèfon, fotocòpia del DNI de l’autor, o bé, 
en el cas d’entitats, del representant responsable. 
No s’admetran pseudònims. La direcció no es 
compromet a publicar les col·laboracions que 
arriben després del dimarts a les 13 hores.
Per correu electrònic:  
diariet@vinaros.org, usb, cd, i, en última 
instància, en paper. 
Els escr i ts que requerisquen resposta sols 
s ’admetrà un torn de rèpl ica.

ACTUALITAT

¡La Moda   para estas Fiestas!

C/San Vicent, 23 · VINARÒS

X.Flores
L'Ajuntament de Vinaròs rebrà un total de 105.000 
euros del Pla 135 de la Diputació per a l'any 2020, 
i altres 228.000 euros del Fons de Cooperació 
d'aquesta administració provincial -en aquest cas la 
mateixa quantitat que també rebrà de la Generalitat- 
Així ho va assegurar el diputat provincial de Cooperació 
i Concertació d'Ajuntaments Ximo Huguet, que va 
visitar Vinaròs acompanyat de l'alcalde, Guillem Alsina.  
A pesar que del Pla 135, Vinaròs rebrà 45.000 euros menys 
que l'any anterior, l'aportació de la Diputació és superior 
a la del 2019 si se li suma la quantitat que abonarà per al 
Fons de Cooperació, per la qual cosa Alsina va mostrar la 
seva satisfacció i va destacar que “l'aportació econòmica 
de l'administració provincial per a Vinaròs serà la més 
alta dels últims anys, segurament de tota la democràcia”.  
Huguet i Alsina, al costat de la regidora d'Obres i Serveis, 
Carmen Morellà i els edils d'Urbanisme, José Chaler i de 
Promoció de la Ciutat, Marc Albella, van visitar després les 
obres realitzades aquest any gràcies als fons del Pla 135, 
com les millores en la Colònia Europa o l'obra d'ampliació 
del cementiri amb la construcció de 208 nous nínxols. 
Quant a les obres d'adequació en la Colònia Europa 
- un dels entorns de la localitat on els veïns més han 

reivindicat millores en els últims anys- s'han centrat en 
la vorera de la zona enjardinada per a oferir una millor 
mobilitat per als vianants, al mateix temps que també 
s'augmenta la seva seguretat viària i qualitat urbanística 
de la zona. La inversió ha estat de 18.000 euros. 
I respecte a l'obra d'ampliació del cementiri les obres 
consisteixen en la construcció de 208 nínxols nous per 
a garantir el servei a la ciutadania durant els pròxims 
anys, amb una inversió d'un total de 108.051,47€ 
que també finança l'administració provincial.  
Per part seva, Huguet va dir que el nou Pla 135 té l'objectiu 
clar de millorar la qualitat de vida de les poblacions i 
afavorir especialment els municipis petits. “És cert que s'ha 
fet una rebaixa a Vinaròs i les poblacions de més habitants 
d'un 30% per a l'any pròxim, però gràcies a la solidaritat 
dels alcaldes i alcaldesses de les poblacions més grans es 
poden beneficiar els pobles de menys de 500 habitants 
que podran tenir 10.000 euros més d'aquest Pla. I això 
no vol dir que Vinaròs obtingui menys diners, perquè 
tindrem per primera vegada el Fons de Cooperació, 
col·laborant amb la Generalitat a aportar inversions per 
a tots els pobles de la Comunitat, per la qual cosa Vinaròs 
rebrà de la Diputació 105.000 euros del Pla 135 i altres 
228.000 euros del Fons de Cooperació ”, va concloure.

La Diputació invertirà a Vinaròs per al 2020 
un total de 333.000 euros
Serà gràcies al Pla 135 i el Fons de cooperació, i l'alcalde, Guillem Alsina destaca que és la inversió 
més alta de l'administració provincial de la democràcia
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ACTUALITAT

Redacció
La Conselleria d'Agricultura, Desenvolupament Rural i Transició Ecològica ha publicat, 
a la Plataforma de Contractació del Sector Públic, la licitació per a les feines de segellat 
de l'abocador de Vinaròs. El concurs ha sortit amb un preu base de 2.104.807€ i les 
empreses podran presentar les seues ofertes a la baixa fins al 13 de gener, amb un 
termini d'execució de les obres d'11 mesos.
L'alcalde Guillem Alsina ha qualificat aquesta notícia del molt positiva per a Vinaròs i 
ha afegit que "per fi el Govern de la Generalitat atendrà aquesta reivindicació històrica, 
que suposarà tancar d'una vegada per totes l'abocador, un espai que donava mala 
imatge al municipi". En aquest sentit, insistia que és tracta d'una mostra més del 
compromís de la Generalitat amb Vinaròs i també amb el medi ambient. 
Cal destacar que aquesta obra està emmarcada en el Pla Autonòmic de Segellat 
d'Abocadors que va aprovar la Generalitat com a llei, a través del Pla Integral de 
Residus de la Comunitat Valenciana, per tancar de forma definitiva aquests espais 
d'escombraries a tots els punts del territori. Una actuació, que a més també forma part 
de les accions de lluita contra el canvi climàtic que inclourà la instal·lació d'una xarxa 
de gasificació per evitar emissions difuses a l'atmosfera.

Redacció

La regidoria de Promoció de la Ciutat i Interés 
Turístic ha aconseguit diverses ajudes per valor de 
més de 80.000 € durant l’anualitat 2019. La més 
destacable, per la quantitat rebuda, és l’atorgada 
per un total de 46.651,50€ per a la contractació 
del servei de salvament i socorrisme a les platges 
de Vinaròs. La subvenció també inclou l’atenció 
prestada en la platja accessible del Fortí. Segons 
dades extretes de l’informe que realitza l’empresa 
contractada, les atencions a la platja accessible 
del Fortí han superat les 400 i el recompte de 
persones a les platges al llarg de tota la temporada 
ha superat les 300.000.
Relacionat amb les platges, des de l’administració 
autonòmica també s’ha donat un important suport 
al manteniment de platges i cales de Vinaròs per la 
renovació del certificat de gestió mediambiental 
ISO 14001, que garanteix que Vinaròs continua 
sent un referent de qualitat i compromís al litoral 
mediterrani. Així com el suport a la renovació 
de la Q de qualitat turística a la Tourist Info 

Vinaròs. Aquesta renovació dels distintius de 
qualitat reafirmen l’aposta de Turisme Comunitat 
Valenciana pel manteniment de la qualitat en els 
municipis turístics mitjançant Qualitur.
Addicionalment i per primera vegada s’ha 
aconseguit una subvenció per al desenvolupament 
de la primera fase del projecte de platges 
intel·ligents de la Comunitat Valenciana per a les 
platges del Fortí i de Fora del Forat.
Una de les altres ajudes atorgades és per a impulsar 

les accions promocionals relacionades amb el 
calendari gastronòmic que es desenvolupa al 
llarg de tot l’any amb la celebració de les diferents 
jornades gastronòmiques i altres importants 
esdeveniments com la difusió del Concurs 
Nacional de Cuina aplicada al Llagostí.
Des del departament s’està treballant per presentar 
tota aquesta documentació justificativa que des 
de Turisme Comunitat Valenciana se sol·licita 
abans de l’abonament efectiu de les ajudes.

La Generalitat treu a licitació el segellat de l'abocador de Vinaròs
El concurs ha sortit amb un pressupost base de 2,1 milions d'euros amb la finalitat tancar d'una vegada per totes aquest punt negre del terme municipal

Turisme Vinaròs aconsegueix més de 80.000 € en ajudes 
per a impulsar la qualitat, servei i promoció turística de Vinaròs
Les ajudes que s’estan justificant des de la regidoria de Promoció de la Ciutat i Interés Turístic provenen majoritàriament de Turisme Comunitat Valenciana

VINARÒS
Ctra. Nac. 340a km.1.049 - VINARÒS

AL REPOSTAR GASOLINA EN 
CARREFOUR, PRESENTANDO
LA TARJETA DEL CLUB 
CARREFOUR ACUMULAS UN 8% 
EN TU CHEQUE AHORRO

OFERTA VÁLIDA HASTA
EL 31 DE DICIEMBRE DE 2019

ABRIMOS DOMINGOS Y FESTIVOS EN 
DICIEMBRE EXCEPTO EL DÍA 25.

ABRIMOS LOS DÍAS 5 Y 12 DE ENERO

De 9:00 a 22:00h.

HORARIO:

Día 24 de 9:00 a 22:00h.
Día 31 de 9:00 a 20:00h.



21 de desembre de 2019

4

Extra Nadal
ACTUALITAT

Amat destacaba “la última visita de la Consellera en 
la que estuvo en Benicarló y no se dignó a visitar 
el Hospital de Vinaròs, aunque sólo fuera para 
hacer balance del mal resultado que las medidas 
anunciadas en su día han producido, puesto que 
las listas de espera continúan aumentando”.
En la actualidad, señaló Amat “por poner solo dos 
ejemplos, hay que esperar 11 meses para hacer 
una ecografía y 8 meses en dermatología”. Además 
el Hospital de Vinaròs “tiene la tercera lista de 
espera quirúrgica más alta de toda la Comunidad 
Valenciana”.

El popular señalaba también que “no solo las listas 
de espera de Vinaròs son de las peores de toda la 
Comunidad Valenciana, sino que ahora se suma 
el impago a proveedores del Hospital que llevan 
meses esperando a cobrar”.
Para Amat, “asistimos al deterioro constante de 
nuestra sanidad sin que haya la más mínima 
reacción por parte de un PSPV-PSOE que desde 
la Generalitat no hace nada mínimamente eficaz 
y que desde el Ayuntamiento ni reclama para no 
incomodar a sus jefes.
Los populares constatan “una situación grave que 

evidencia la pésima gestión de la Consellera, y la 
inacción del gobierno local que sigue haciendo 
como si no pasara nada, cuando la realidad es que 
los anuncios hechos en los últimos tiempos no 
se han cumplido, continuando el aumento de las 
listas de espera y el descontento de asociaciones 
de pacientes”.

Redacción
El centro de Salud Pública de Benicarló ha 
presentado el documento Diagnóstico de Salud del 
Departamento de Vinaròs, en el que se destaca un 
descenso de la mortalidad global, entendida como 
la proporción de personas que fallecen respecto al 
total de la población, en las comarcas de Els Ports i 
Maestrat en los últimos 14 años.
Así lo constata este informe que se realiza cada 
5 años y que tiene como objetivo servir de guía 
para elaborar programas de salud dirigidos a la 
prevención y control de las enfermedades más 
prevalentes en cada área y que hoy han conocido 
los representantes sociales y profesionales sanitarios 
convocados en el salón de actos del Hospital 
comarcal de Vinaròs.

Incidencia menor en tumores
El mismo documento, enumera las diferentes 
causas de mortalidad proporcional por género. 
En los hombres, las principales causas se deben a 
tumores, enfermedades del sistema circulatorio, 
enfermedades del sistema respiratorio y 
enfermedades del sistema digestivo; mientras 
que en las mujeres se centran en  enfermedades 
del sistema circulatorio, tumores, enfermedades 
del sistema respiratorio y enfermedades del 
sistema nervioso. Las defunciones por tumores se 

encuentran en cifras ligeramente inferiores al resto 
de la Comunitat Valenciana al igual que sucede en 
las muertes por patología isquémica del corazón en 
las mujeres.
En cuanto a la mortalidad prevenible, el informe 
recoge información relativa respecto a los accidentes 
con vehículos a motor, donde en los últimos años se 
ha producido un descenso, aunque sigue siendo 
la principal causa de muerte en población joven 
(15-44 años). En las edades medias de la vida, la 
mortalidad principal se da en patologías de origen 
cardiovascular y tumoral. En este sentido, por sexos, 
el cáncer más frecuente en los hombres es el de 
próstata, colorectal, vejiga urinaria y pulmón; y en 
mujeres, en primer lugar se sitúa el cáncer de mama 
seguido del colorectal y cuerpo del útero. 
Otra importante conclusión del documento es la 
aparición, en los primeros puestos de causas de 
mortalidad, de las demencias seniles y preseniles, 

en ambos sexos. 

Más participación en los programas 
de prevención
Respecto al estado de salud de los habitantes de 
estas comarcas, el informe Diagnóstico de Salud 
recoge un descenso progresivo de situaciones 
epidémicas y de toxiinfecciones alimentarias, 
además de una buena calidad de los programas de 
salud de prevención en cáncer de mama, educación 
sexual, vacunación infantil, vacunación antigripal 
y programa de salud bucodental, que, en algunos 
casos tienen cifras de participación y cobertura 
superior al resto de departamentos de salud. 
Con estos datos, la Comisión de Promoción de la 
Salud y Participación Comunitaria del Departamento 
de Vinaròs, ha priorizado las necesidades en salud 
que permitirán establecer los objetivos dirigidos a la 
mejoría de la calidad de vida de la ciudadanía.

695 053 941
Costa y Borrás, 11 VINARÒS
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El PP asegura que las listas de espera en el Hospital 
de Vinaròs continúan aumentando
El portavoz del PP en el Ayuntamiento de Vinaròs, Juan Amat, ha asegurado que la situación del Hospital 
Comarcal “sigue deteriorándose ante la inacción del Gobierno de la Generalitat y la complicidad del 
gobierno local”.

Un informe de Salud Pública refleja un descenso de la mortalidad global 
en las comarcas de Els Ports i  Maestrat en los últimos 14 años
El estudio sirve de guía para elaborar programas de salud dirigidos a la prevención y control de las enfermedades más prevalentes
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E.Fonollosa
El pasado sábado falleció en Vinaròs a la edad de 
93 años el reconocido pintor y escultor Federico 
Valls Cerdá, natural de Càlig, pero afincado en 
Vinaròs desde 1963. Ayer domingo se llevaron a 
cabo las exequias fúnebres de este reconocido 
artista que llegó a tener un gran reconocimiento. 
Varias poblaciones del Maestrat reflejan en sus 
calles alguna de sus creaciones escultóricas, como 
la plaza de San Esteban de Vinaròs, cuya rotonda 
está presidida por una escultura costumbrista 
en bronce de Valls dedicada a los agricultores 
vinarocenses. Asimismo, en su población natal, 
está en la plaza Pou de la Vila la escultura que Valls 
dedicó a la “dona calijona”.
Una de las facetas por las que logró mayor 
reconocimiento fue por sus pinturas de árboles. 
Su afición por la talla le llevó a realizar una gran 
cantidad de enseres de maderas, incluyendo 
incluso instrumentos musicales como violines y 
guitarras. 
El alcalde de Vinaròs Guillem Alsina indicaba que 
“desde el Ayuntamiento de Vinaròs lamentamos 
profundamente la muerte del artista vinarocense 
Federico Valls. Hombre que amó con intensidad 
el paisaje de nuestro Maestrat, quedando esta 
estima reflejada en el centenar de acuarelas de 
árboles de la comarca, a los que situó como un 

símbolo de la vida. Vinaròs pierde a un gran artista, 
del que siempre disfrutaremos sus magníficas 
acuarelas, las esculturas, como la de la rotonda de 
la "bascula" y de sus innumerables trabajos como 
el púlpito de la ermita del Santuario de la Virgen de 
la Misericordia. Un trabajo artesano sobre madera 
donde, nuestro patrón, San Sebastián, también 
queda reflejado.
La alcaldesa de Càlig Ernestina Borrás, por su 
parte, decía que Valls era muy querido por los y las 
caligenses que lo conocían, “de la misma manera 
que me consta que él ha llevado siempre a Càlig en 
su corazón, mi pésame a su familia”.  

Valls asimismo se hizo muy popular como 
presentador de televisión, mediante las entrevistas 
que con su peculiar estilo realizaba en la televisión 
comarcal Canal 56 en su programa “El Racó de 
Federico Valls”, por el que pasaron una gran 
cantidad de personas de todos los ámbitos. Valls, 
nacido en el año 1926, mostró sus creaciones 
artísticas en numerosas exposiciones realizadas en 
Vinaròs, Alcora, Càlig, Benicarló, Peñíscola, la Sénia, 
Amposta y otros lugares. La editorial Antinea 
publicó dos libros sobre Valls “El árbol es vida” en 
el año 1997, del propio pintor y otro a manera de 
biografía escrito por Noemí Polls. 

c/ Santa Magdalena, 48 - baix - Tel. 622 68 73 68

Bon Nadal!

Major, 36 - Vinaròs - Tel. 964 45 34 98

US DESITGEM BON NADAL I FELIÇ ANY NOU 2020! 

JA ESTEM PREPARANT EL CARNAVAL!

Vinaròs despide al pintor y escultor Federico Valls, que fallece a los 93 años
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E.Fonollosa
El Auditorio de Vinaròs celebró el 
pasado fin de semana el XV Rastrillo 
Solidario, cuyos fondos recaudados 
se destinarán a Misiones y Tercer 
Mundo y Manos Unidas. 
Durante dos días una gran variedad 
de artículos estuvo a la venta para 
los vecinos de Vinaròs y comarca a 
precios simbólicos, lo cual es posible 
gracias a la generosa colaboración 
de comercios y particulares y el 
grupo de voluntarios que se ha 
hecho cargo de la organización, 
bajo la coordinación de Juan Carlos 
Victoria. El rastrillo abrió ayer sábado 
por la mañana, y a medida que 
avanzó la jornada, fue aumentando 
la cantidad de personas que acudían 

interesados en comprar y pocas 
salían del Auditori con las manos 
vacías. Los objetos a la venta llegan 
desde vecinos vinarocenses, tiendas 
que han cerrado, tiendas con género 
que ya no tiene a la venta, entidades 
diversas… Se cuenta incluso con 
la colaboración de los grupos de 
pasteleros y de panaderos y la Caixa 
Rural. 
Con esta iniciativa y el resto 
de similares, el año pasado se 
transfirieron desde la parroquia de 
Vinaròs a Manos Unidas 6.700 euros 
y a Misiones y Tercer Mundo 5.400 
euros. De año en año, aumenta 
la recaudación obtenida con este 
rastrillo y las restantes actividades 
solidarias

En los inicios del Rastrillo Solidario 
se destinó el dinero recaudado a una 
región de la India que no disponía 
de ambulatorio, hospital o centro 
asistencial. Los fondos vinarocenses 
sirvieron en aquella ocasión para 
comprar una ambulancia que lleva 
el nombre de Vinaròs y sirve a toda 
la gente que allí lo necesita. Otra de 
las donaciones sirvió para reparar un 
jeep que en una zona del Amazonas 

servía para cubrir el transporte de 
alimentos, correo, medicamentos 
e incluso de personas a diferentes 
poblados.
Desde la organización, se destaca 
que la colaboración es fundamental 
para continuar aportando ayuda en 
un mundo global donde hay mucha 
gente que vive en peores situaciones 
y que necesitan de solidaridad.

X.Flores
La concejala de Comercio, Anna Fibla, presentó 
ayer el nuevo mobiliario instalado enfrente de 
las diferentes paradas del mercado municipal de 
Vinaròs. Un mobiliario acorde al que fue instalado 
en noviembre del pasado año en el espacio de 
degustación del recinto y que tanto éxito está 
teniendo.
En este caso, se han instalado nuevas mesas, 
sillas y taburetes de diseño vintage industrial 
gracias a una subvención por un importe 
de 8.000 euros por parte de la Conselleria 
de Economía de la Generalitat. También 
hay mesas con alturas especiales para las 
personas que acuden en silla de ruedas.
De esta forma, como explicó Fibla, se 
completa la instalación de mobiliario para 
los clientes del mercado. “Es una manera de 
fidelizar los clientes ya existentes y atraer de 
nuevos, especialmente al público joven, que 

nos consta que con estas inversiones acuden 
más a menudo al recinto”, señaló. 
En noviembre de 2018 ya se dio vida con 
este tipo de acogedor mobiliario a una zona 
del mercado que estaba vacía, en el que es 
ya el nuevo espacio de degustación. Esta 
propuesta fue obra del arquitecto y diseñador 
de interiores vinarocense Alberto X. López 
y la inversión entonces fue de alrededor de 
12.000 euros, subvencionada al 50% por la 
dirección general de Comercio.
Los nuevos muebles están pensados hasta 
el mínimo detalle, con el foco puesto en los 
materiales, de aceros, óxidos, cuero desgastado 
o madera de lamas anchas. Unos materiales 
que le sientan fenomenal a un edificio que se 
inauguró en el año 1929 como es el del mercado 
municipal, y que fue completamente reformado 
en 2011. 
Una iniciativa que, junto a otras emprendidas 

y ya consolidadas, tiene como objetivo que 
el mercado de Vinaròs sea más que un lugar 
donde poder adquirir los alimentos más frescos 
y de mejor calidad de la zona con una atención 
de proximidad. También que sea un espacio de 
encuentro social donde se realicen multitud de 
propuestas gastronómicas, como el concurso 
de cocina aplicada al langostino de Vinaròs, el 
mercado de la tapa o el Tast del Territori, entre 

muchas otras. En este entorno 
hay que destacar que también 
hay una parada para leer la 
prensa diaria y un espacio con 
libros para los más pequeños y es 
un lugar donde también suelen 
realizarse muchas actividades y 
exposiciones. 

Reparación de las goteras
Por otro lado, Fibla aseguró que 
se va a destinar una partida de 
unos 30.000 euros en el próximo 
presupuesto municipal del 2020 
para solucionar las goteras 
existentes en el mercado cada 
vez que hay lluvia intensa. “Es 
necesario actuar en este sentido, 
y por ello ya he hablado con los 
servicios técnicos, que saben 
que las goteras son debidas a 
que las tuberías están oxidadas, 
por lo que deberán cambiarse por 
otras nuevas y de mayor tamaño 
que den una solución definitiva 
a este molesto problema para los 
vendedores”, explicó.

El Rastrillo Solidario de Vinaròs recauda ayudas para el Tercer Mundo

El mercado completa la instalación de nuevo mobiliario industrial vintage
El Ayuntamiento incluirá la reparación de las goteras del recinto en las cuentas del próximo año
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+ info. reserves: 964 86 55 15
info@molicervera.org

Carretera CV-135, km 9
12578 Cervera del Maestre

www.molicervera.org

-Tarifa general: 2,5€ -Tarifa reduïda: 1,5€ (jubilats,  
  estudiants, aturats i grups ˂25)

-Gratuït: menors de 9 anys i persones amb discapacitat

Completament adaptat per a persones amb mobilitat reduïda
Compra i degustació de diferents varietats d’oli d’oliva verge extra 

Visites guiades a Cervera del Maestre

Horari: De dimarts a dissabte: 
10:00 a 14:00 hores i 17:00 a 20:00 h
Diumenges i festius: 10:00 a 14:00 h
Tancat els dies 25 de desembre, 
1, 6, 18 i 19 de gener.

Antiga almàssera del S.XV, reconvertida 
en centre de visitants, on es conserva 
una premsa de fusta de l’any 1606; a 
l’interior de l’edifici, declarat BIC, es 
mostren les diferents fases de l’obtenció 
tradicional de l’oli d’oliva

Amb l’arribada del Nadal aprofita per visitar 
este antic i singular edifici, únic a tota la 
Comunitat Valenciana

Bol Nadal

Juan Chaler   

La joven activista Greta Thunberg 
ha utilizado todo su poder de 
convocatoria para ceder su voz a 
otros jóvenes activistas de todo el 
mundo en su visita a Madrid para 
colocar la XXV Conferencia del 
cambio de las partes de la ONU. 
Es portada en todos los medios de 
comunicación durante estos días 
la cumbre del cambio climático.
En este centro de esperas hay un 
espacio único que es la dehesa 
de esas emisiones de CO2. Es un 
generador de oxígeno, y en ese 
entorno es clave el toro de lidia 
para fijar población y para tener 
una naturaleza en equilibrio que 
nos da oxígeno, pulmón, es ese 
sistema, cuya flora y fauna se 

sostiene porque está el toro bravo 
que guarda y protege a un árbol 
longevo rústico. Es el ecosistema 
mejor de Europa para cualquier 
animal.
El toro llegó a España, no hay datos 
y documentos arqueológicos, 
desde Centroeuropa, entró por los 
montes vascos y tras asentarse en 
la meseta castellana, se remansó en 
Andalucía. La riqueza ganadera se 
ha conservado en todas las épocas. 
En el siglo XVIII se crean ganaderías 
especialmente organizadas para 
la producción del toro de lidia. 
Con el transcurso de los siglos, 
el uro salvaje se transforma en 
tierra española en el toro de lidia. 
Una ganadería brava es una obra 
siempre inacabada, que estás 
moldeando continuamente.

SOCIETAT

El cambio climático y desertización del planeta
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La Residencia Hogar 
San Sebastián
Necesita una 

enfermera titulada. 
La persona que esté 
interesada, llame al 

teléfono 964 45 02 57 
Preguntar por 

Sor Luzmila

CENTRO LÓPEZ 
DÓRIGA INFORMA
Que a partir de 
las 11, del 20 

de diciembre se 
repartirán los lotes 

de Navidad

 A la  plaza de toros 
más marinera

Nuestra plaza ¡Ay mi plaza!
mi vieja plaza de toros:
Monumento centenario,
sencillo, sin abalarios,
es parte de nuestra historia
y, como historia, es de todos.
¡Cuántos recuerdos encierra
mi vieja plaza de toros!

Algunas tardes de invierno
voy a la plaza de toros
y, en su silencio imponente,
¡Cuántas cosas rememoro!

En mi mente, las gradas vacías 
gritan
como en tardes de toros:
aquí, cuando aún no eres mozo,
te impresionó el irrumpir
en el ruedo el primer toro.

Cambio de sitio y la voz
en un susurro me dice:
aquí un bravo burel
empitonó, sin herir,
al divino Rafael, 
al faraón de los toros.
¡Ay seda taleguilla!
¡Ay alamares de oro!

Desde el centro del albero
de nuestra plaza de toros
el céfiro marinero
es incentivo de recuerdos
de cuando ya era mozuelo:
nombres de diestros famosos
que pisaron este albero
en las tardes de San Juan
cuando el sol no es sol, sino 
fuego.

Todas las grandes figuras
desfilaron por el ruedo
seguidas de sus cuadrillas:
picadores en monturas
tocados con castoreños
y los peones de brega
expertos banderilleros.

Más de cien son muchos años...
Son bodas de diamante y oro
de nuestro pueblo y los toros.
Nuestra plaza ¡Ay mi plaza!
Todos los grandes toreros
pisaron su albero. ¡Todos!
¡Cuántos vestidos de seda!
¡Cuántos alamares de oro!

Ramón Adell Fons

SOCIETAT
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El Club de la Vida Vinaròs os desea una feliz Navidad y un gran año 2020

Nadales al carrer, amb la Colla de dolçaina i tabal de Vinaròs Entrega dels lots de Nadal de Caixa Vinaròs
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Alumnes d’Esmuvi van cantar nadales als carrers comercials de la ciutat

La reconeguda tomata de penjar d’Alcalà de Xivert ha estat la protagonista de l’últim Tast del Territori del 2019 al mercat de Vinaròs, aquest dimecres al 
vespre, amb el cuiner de l’Hotel Restaurante Teruel,  Roberto Belmonte, com encarregat de preparar-lo per al nombrós públic que ha acudit. E.Fonollosa

Excel·lent matí de trail, diumenge passat per la Serra D'Irta. Amb 4 pòdiums 
de xiques del Repte 10k Vinaròs

La supercampiona local, Rosa Gilabert, després de 
guanyar dos trofeus pràcticament seguits: un a les 9 del 
matí a Castelló (1ª de categoria al 5k Orgull Albinegre) 
I l’altre a les 12 (2ª categoría Cros Ciutat de Benicarló) . 
Enhorabona campiona!!!!
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Pollos a l’ast

c/ S. FRANCISCO, 87 -  964 45 35 24
av./ PABLO BEJAR, 6 (Ctra. Costa Sur) · T. 964 40 20 71

TRES PONTETS
¡Feliz 

navidad!

Vinaròs celebra el Día Internacional de les Persones Majors

Recordamos todavía aquel 11 de diciembre del 2011. 
Te hiciste de rogar, pero llegaste...
Recuerdo como madre tu nacimiento, fue rápido y fácil. Cuando tu padre te cogió 
en brazos, lo recuerdo disimular sus lágrimas de emoción... 
Recuerdo cuando mi Oma, tú Urgroßmutter (bisabuela) me dijo  “Sonntagskinder 
sind Glücklich Kinder“  (los niños nacidos en domingo son bendecidos), bendecidos 
somos por tenerte en nuestras vidas... 
Recuerdo también cuando elegimos tu nombre, Islendy Corina, única e 
inconfundible.
Aprendimos contigo a ser padres, a caminar por la vida cogidos a tu mano, tú 
nos has enseñado todo lo que significa la palabra AMOR, a sonreír pese a las 
adversidades. 
Gracias por elegirnos a nosotros, tenemos tanto que aprender de ti Islendi...
Eres nuestro mayor tesoro... Feliz cumpleaños reina de nuestro corazón

Jimena León visitó la Fira de Sant Antoni en 
Benicarló y se maquilló de "leona". Juanvi G.

Entrega dels lots de Nadal al Centre Municipal de la tercera edat

Belén y Susana han confeccionado un pesebre con figuras artesanales 
de la Provenza (Francia)
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www.zayangrup.com   Tel.: 678 75 02 42

Que estas fiestas Reine la Paz y la 
Armonía en cada hogar. ¡Feliz Navidad !

¡¡¡ Reformamos, Rehabilitamos, 
Construimos, tu Hogar !!!

Dijous 5 de desembre, una part de l’alumnat de 2n 
d’ESO es va desplaçar a València per participar 
en un taller de rap i per realitzar una ruta 
històrica per la ciutat, activitats organitzades 
pel departament de Valencià.
A primera hora del matí, a la sala d’actes del 
Centre Octubre, assessorats per dos membres 
del grup de rap valencià ATUPA, l’alumnat va 
ser part activa en la creació i interpretació 
de cançons en aquest estil musical. Seguint 
les indicacions pel que fa al ritme i les 
rimes, per grups, van escriure la lletra de les 
seues cançons i a continuació van sortir a 

l’escenari per interpretar-les davant els seus 
companys i les seues companyes. Per un 
dia es van convertir en «raperes» i «rapers» 
d’excepció i van elaborar cançons de temàtica 
diversa on mostraven les seues inquietuds i 
preocupacions: les relacions humanes, la 
violència de gènere, el bullying, l’emergència 
climàtica... Una activitat ben motivadora que 
els va fer veure que tots i totes tenim a dintre 
una vessant artística i que el treball en grup 
ens enriqueix i ens fa valorar les aportacions 
de les nostres companyes i els nostres 
companys.

Acabat el taller, van iniciar la ruta històrica per 
València. Entre altres llocs, van visitar l’Ajuntament, 
on van tindre l’ocasió de conéixer i saludar l’alcalde 
de la ciutat. Van sortir al balcó  principal de l’edifici  
i també van accedir al Museu Històric Municipal; 
allí van poder veure i fotografiar l’escut i l’espasa 
del rei En Jaume i també la Senyera i el Penó de la 
Conquesta.
Seguidament, van continuar la ruta per la  València 
històrica i van visitar la llotja de la seda. Malgrat la 
pluja, el grup va gaudir de la jornada i van tornar 
cap a casa contentes i contents per les activitats 
realitzades.

964 455 489
www.miralles.com

vidrio plano
antifuego
control solar
doble acristalamiento
vidrios de seguridad

enmarcación
molduras
cuadros
laminas

decoración
espejos
murales
vidrieras artisticas
fusing
mamparas de baño

SGG

E L  C O N F O R T  Y  E L  A H O R R O . . .
L A S  C U A T R O  E S T A C I O N E S  D E L  A Ñ O

Gracias a nuestro innovador vidrio de aislamiento térmico y control solar, usted podrá disfrutar de la luz y la temperatura ide
su hogar las cuatro estaciones del año sin necesitar un gasto excesivo en calefacción ni en aire acondicionado. 
SGG PLANITHERM 4S de Saint-Gobain Glass es la apuesta más segura para ahorrar energía todo el año y lograr el máximo confort.

Al fin!…con SGG PLANITHERM 4S como en su casa no se estará en ningún sitio…

Reduzca su consumo en calefacción 
y aire acondicionado.

Cristaleria Miralles | Avda. Maria Auxiliadora, 19 Vinaròs Castelló | Tel. 964 455 489 
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Bon
Nadal!

964 45 35 64
www.agabitec.com

Bon Nadal !  
¡Felices Fiestas!
Bon Nadal !  

¡Felices Fiestas!

L’IES Vilaplana a ritme de rap
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marzá
Mámparas,
sanitarios,
griferías,
duchas, bañeras, 
mobiliario de baño,
accesorios y más...

Servicio Integral en baños,
iluminación

y complementos

INSTALACIONES MARZÀ, S.L.

c/ CAMINO CAPSADES, 6
tienda: c/ CID, 16-20

12500 VINARÒS

Tel. tienda 964 82 55 04
Tel. Almacén 964 45 00 14

Bon
Nadal!

La redacció del Setmanari 
Vinaròs us informa que 
la setmana vinent, per 
descans de Nadal, no es 
publicarà el Diariet. 
El pròxim serà el 4 de gener. 
Bon Nadal i bon any!
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“Saldar els deutes històrics en matèria 
educativa i sanitària a la nostra ciutat 

està sent ja una realitat”

Guillem Alsina, Alcalde de Vinaròs

Durant el segon semestre del 2019, Vinaròs ha 
fet realitat la recuperació de la capella de Santa 
Victòria, ha iniciat l’apertura de plaça Primer de 
Maig o ha posat el punt i final a les reivindicacions 
de la Policia Local, en arribar-se a un acord.  
I, de complir-se tot el que està previst, el 2020 
ha de ser un any marcat per l’inici d’algunes de 
les actuacions més esperades, entre elles les del 
col·legi Jaume I. L’alcalde, Guillem Alsina, ens fa 
un repàs dels primers sis mesos de legislatura i 
del que depararà a Vinaròs l’any que encetem.

X.Flores Sis mesos de legislatura. Tot està sent tal com esperava? 
En tenir l'experiència dels últims quatre anys com a regidor d'Obres 
I Serveis i Primer Tinent d'Alcalde, l'acoblament al càrrec d'Alcalde 
no ha estat tan dificultosa de com preveia en un principi. A més, cal 
sumar que dins de l'Ajuntament, en tots I cadascú dels 
departaments, Vinaròs té la sort de poder comptar amb uns 
magnífics professionals que et faciliten molt la tasca. 
 
Pot compaginar bé la tasca d'alcalde amb la seva vida personal, 
com a pare de dos filles petites? 
La veritat és que m'enganyaria a mi mateix si dic que és fàcil 
compaginar la faceta personal amb la de l'obligació pública i 
institucional. Si no fos per la paciència de la meua dona i l'ajut dels 
avis, difícilment, podria compaginar les dos tasques. Puc donar 
gràcies que estic rodejat de persones amb paciència i comprensió 
per aquesta tasca. 
 
N'està satisfet del funcionament de l'equip de govern en aquests 
primers mesos? 
La veritat és que sí. Tot i incorporar-se cinc nous companys i 
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companyes a l'equip de govern que fins al moment no havien tingut experiència en la gestió política 
municipal, la resta dels companys, cinc també, hem sigut claus per explicar el funcionament diari i 
les qüestions que de normal sorgeixen en assumir aquesta nova responsabilitat municipal. La 
balança política evident de l'equip de govern és la que és respecte als 7 regidors del PSPV-PSOE i 
dels 3 de TSV. Tot i això existeix un ritme de treball bastant satisfactori i diligent amb les qüestions 
pendents. 
 
I de la relació en l'oposició? 
Crec que aquest, ha sigut un dels canvis més evidents respecte a la passada legislatura. Com a nou 
alcalde, he volgut encetar una legislatura que marqués distàncies respecte al talant i la imatge que 
es desprenia en els debats plenaris. És un dels meus reptes personals, poder tindre una relació 
cordial amb tots els edils de l'oposició i poder ser capaços de mantenir una conversa o debat polític 
enriquidor per a les postures confrontades. La ciutadania de Vinaròs, mereix, com a mínim, aquest 
respecte, ja que ens devem, cal recordar-ho, a ells. 
 
Pot entrar Compromís a formar part del govern al llarg de la legislatura o ho descarten? 
Aquesta és una possibilitat que públicament hem manifestat que s'ha trobat i es troba a sobre de la 
taula. Durant les negociacions del principi de legislatura, es va acordar per les dos parts un període 
de transició i assentament per a la nova edil de Compromís, després del lamentable episodi que vam 
viure a finals de la passada amb l'anterior cap de llista. Sóc dels que pensa que units, les forces de 
progrés, podem treballar millor. Però al final, també dependrà de la voluntat dels militants de 
Compromís. 
 
Han recuperat la capella de Santa Victòria amb la sorpresa inclosa de l'aparició de les 
arquitectures fingides de la façana. Quins usos tenen previstos en aquest espai? 
La recuperació d'aquesta capella culmina precisament la rehabilitació de l'últim espai de propietat 
municipal amb un alt valor artístic i històric. Possiblement, les pintures d'arquitectura fingida, siguen 
la part més visible de tota la restauració. Tot i poder aprofundir en altres fases en el tema cromàtic de 
l'interior, sóc dels que pensa que aquest espai és l'ideal per a la nova casa dels Nanos i Gegants de 
Vinaròs. Ells també són part del nostre patrimoni cultural, artístic i festiu. No se m'ocorre millor ús per 
a un espai patrimonial recuperat, que la d'albergar, també, patrimoni. 
 
I queda encara pendent la recuperació de les pintures fingides de l'Arxiprestal... 
Aquest és un tema que, lamentablement, va més lent del que ens agradaria. Ens trobem en la 
situació que estem perquè en el seu moment, tot i destinar una gran quantitat econòmica en la 
nostra església, sembla que no es van fer les coses del tot com tocava. Tenim el compromís personal 
de la mateixa diputada provincial de cultura, Ruth Sanz, de què això serà una realitat aquesta 
legislatura. Nosaltres com a equip de govern reivindicarem el que faça falta per tal que no arribem 
massa tard. 
 
En personal han arribat a un acord amb els agents de la policia local quan semblava que el 
problema es perpetuaria 
El desbloqueig de la situació amb la Policia Local, va ser un dels nostres assumptes prioritaris en 
començar la legislatura. Cal dir que el paper que el nostre regidor de Recursos Humans i de 
Governació, Fernando Juan, ha jugat en aquestes negociacions, ha sigut clau per portar a bon port 
un pacte que pogués satisfer a totes les parts implicades. S'ha demostrat que l'escolta i el diàleg, són 
més eficaços que la imposició o les negatives. També hi ha que reconèixer al cos de la Policia Local 
la seua predisposició per trobar una solució intermèdia al conflicte, ja que han estat les dos 
parts "enfrontades" les que han hagut de cedir per arribar al consens. També m'agradaria destacar i 
agrair la feina dels comandaments, els dos inspectors i l'intendent, ja que sense 
la seua predisposició per intentar buscar solucions durant els temps de conflicte, ens hagués estat 
tot molt més complicat de gestionar. 

“En la cessió de l’antiga 
N-340 només podem 

fer-nos càrrec del tram 
urbà, però no dels 10 

km de vial”

“La plaça Primer de 
Maig és una de les 

zones urbanes amb més 
possibilitats de la ciutat”

“El desbloqueig de la 
situació amb la Policia 
Local era un assumpte 
prioritari en començar 

la legislatura”

"Que Compromís forme 
part del govern és una 

possibilitat que s'ha 
trobat i es troba a sobre 

de la taula"

"És un dels meus reptes 
personals poder tindre 

una relació cordial 
amb tots els edils de 

l'oposició"
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La demolició de les casetes del port obrirà al mar la plaça Primer de Maig. Com quedarà l'entorn 
inicialment? 
L'actuació de demolició de les casetes del port, obri el capítol d'una història que fa molt de temps que 
hem sentit anunciada. Obrir la plaça Primer de Maig al mar. Aquesta actuació, és només el preàmbul 
d'una actuació molt més ambiciosa que va coordinada amb el futur pla d'usos del port i amb la futura 
reforma de la plaça que, és intenció de l'equip de govern i del mateix regidor d'urbanisme Jose Chaler, 
que sigui una realitat a través dels fons EDUSI. Inicialment, anem a condicionar de manera provisional 
l'espai com una zona d'esbarjo, jocs i descans amb banquets, jocs pintats a terra i alguna altra 
infraestructura esportiva. No hem de deixar perdre l'oportunitat de recuperar aquest espai per als 
veïns en una de les zones urbanes amb més possibilitats de la ciutat. 
 
Quan abordaran la remodelació de la plaça Primer de Maig? 
La remodelació haurà d'anar en consonància amb el Pla d'usos del mateix Port perquè tot aquest 
espai, sigui remodelat i reordenat baix uns mateixos criteris. La intenció del departament d'urbanisme 
és convocar un concurs d'idees respecte a aquest espai i treballar en la línia de poder finançar part de 
la inversió amb els fons EDUSI. La demolició de les antigues casetes dels mariners 
i condicionament d'aquest espai en un enclau recreatiu I de vianants, són el primer pas de molts que 
han de vindre, per portar-la a terme 
 
I quan està previst que es presente el pla d'usos del port? 
Des de Serveis Tècnics segueixen en converses per tal que la Direcció General de Ports, tingui en 
consideració les aportacions que des de l'Ajuntament estem fent per a ser partíceps, també, en el nou 
model de desenvolupament d'aquest enclau. Tenim molt clar que no volem que ens presenten un pla 
dissenyat des de València sense tindre en compte la idiosincràsia, punt de vista I aportacions de 
Vinaròs. 
 
Recentment s'ha aprovat el projecte de millora de la carretera d'Ulldecona i al gener entra en vigor 
la gratuïtat de l'AP-7. Què suposarà per als vinarossencs i per a la ciutat? 
Aquest projecte suposarà, en primer lloc, un augment en la seguretat viària en un tram de carretera 
que, per no tindre, no tenia ni voral. Estem parlant d'una inversió de 15,4 milions que no només 
remodela tot aquest traçat, sinó que reforça i condiciona les connexions amb Alcanar, Ulldecona i una 
imminent AP-7 alliberada. Respecte a aquesta última, tot i ser un problema econòmic al minvar l'ingrés 
d'IBI per aquesta infraestructura, ho tenim més que clar. La seguretat viària i el servei que donarà 
aquesta via, tenint en compte els impostos que els ciutadans ja paguen, està per damunt de qualsevol 
qüestió econòmica. 
 
Continua encara pendent la cessió de l'antiga carretera N-340. Quan es podria fer efectiva i en 
quins termes? 
Pel que sembla, la postura de Vinaròs, que sempre ha sigut la d'actuar amb cautela, ara és seguida de 
prop per les poblacions veïnes de Benicarló i Peníscola. Nosaltres ho hem manifestat en moltes 
ocasions i no ens cansarem de fer-ho. Només podem fer-nos càrrec del tram urbà que va del Portal 
del Mediterrani fins al Duc de Vendôme. És impossible arribar a imaginar què li passaria a un 
Ajuntament com el nostre si, de cop, ens fem càrrec de l'antiga 340 de Sòl de Riu fins 
a Aiguadoliva més els trams de connexió amb la N-232 i la N-238. El manteniment d'aquests més 
de 10km d'asfalt, cunetes, enllumenat i senyalització no és suportable per a una administració com la 
nostra. Per això estem reclamant a altres administracions com la provincial o autonòmica que 
participen en aquest procés. No volem que l'antiga 340 sigui un caramel enverinat per a les butxaques 
dels vinarossencs. Volem que sigui una oportunitat, però justa. 
 
En matèria educativa per al 2020 hi ha previst encetar la construcció del Jaume I i l'ampliació de 

"La construcció del 
col·legi Jaume I serà 

una realitat el pròxim 
any 2020"

"El polígon 
Soterranyes no l'hem 

donat ni el donem mai 
per perdut"

"Per l'any vinent l'obra 
de la cotxera de Batet 
estarà pràcticament 

conclosa" 

"Amb l'AP-7 alliberada 
i les millores a la 

carretera d'Ulldecona, 
es guanyarà en 

seguretat"

“Santa Victòria ha 
suposat la recuperació 

de l'últim espai de 
propietat municipal 

amb un alt valor artístic i 
històric”
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l'IES Vilaplana. Després de diversos reajustos d'anualitats, creu que es respectaran els terminis? 
La construcció del Jaume I serà una realitat aquest 2020, ja que la seua licitació serà efectiva abans 
d'acabar l'any. Qualsevol persona sap que, en matèria d'infraestructures, la licitació, és l'últim pas 
abans d'adjudicar l'obra a una empresa perquè la porte a terme. I en aquest moment estem en aquest 
punt. Aquesta realitat, serà compartida amb la del projecte executiu del Vilaplana i la redacció del 
projecte del Nou Centre de Salut de Vinaròs, amb partida pressupostària consignada. La residència 
municipal per a persones majors, per exemple, també comença a ser una realitat amb la instal·lació de 
l'estructura i els forjats. Saldar els deutes històrics en matèria educativa i sanitària en la nostra ciutat, 
és una realitat. 
 
De les obres de l'EDUSI, quines es faran l'any vinent? 
El corral de Batet estarà encarant la seua recta final i, possiblement, la passarel·la del Cervol, 
que és segurament una de les obres més icòniques, pensem que podrà començar a veure la llum. 
 
Com estan en aquest moment les obres del corral de Batet i quina serà la seua finalitat un cop 
acabades? 
Actualment, estan paralitzades a causa de les troballes de l'antic fortí que es van fer en la seua planta 
baixa I que han requerit un modificat de projecte I de la seua esmena I aprovació pertinent per part de 
patrimoni. Un cop superat aquest tràmit, tornarem a reiniciar la seua rehabilitació completa. 
Recordem, que la finalitat d'aquest espai, marcada pel mateix EDUSI, ha de ser sociocultural i/o 
turístic. 
 
Els clubs s'han queixat de la mala qualitat del parquet del pavelló i de l'escassa inversió des de fa 
anys en esport per part del consistori. Els nous pressupostos, contemplen alguna actuació 
important en matèria esportiva? 
Per part de la regidoria d'Esports i del mateix regidor, Jose Chaler, s'estan buscant fòrmules per tal de 
buscar espais alternatius on practicar esport al mateix temps que s'estan provant diversos productes 
en el parquet perquè disminuïsquen de manera significativa les deficiències que presentava. 
Igualment, l'Ajuntament ja ha requerit a l'empresa que el va instal·lar les accions pertinents. 
 
El cobriment de la pista Sant Sebastià va ser aprovat als pressupostos participatius, però no s'ha 
fet en intentar incloure'ls al Pla Edificant i quedar descartat per conselleria. Perquè no es va fer 
amb recursos municipals? 
Aquesta és una altra de les nostres lluites. Sí que és cert que en l'última comissió vam aprovar 
el vistiplau de la conselleria d'educació per a escometre una sèrie de millores en el CEIP Sant Sebastià 
per valor de 400.000€, aproximadament, inclosos íntegrament en el Pla Edificant. En la visita que el 
director general va fer-nos fa unes setmanes, vam parlar precisament d'aquest tema per veure com el 
podíem desbloquejar de manera exitosa per totes les parts implicades. 
 
En la part industrial, estan escometent millores en els polígons existents. Donen per perdut el sol 
industrial a Soterranyes? 
Soterranyes no l'hem donat ni el donem mai per perdut. Estem parlant d'un sol que és propietat 
municipal, adquirit per un préstec de l'estat a interés 0% i que el 2022 serà liquidat per complet. 
L'Ajuntament ja ha oferit aquests terrenys a la Generalitat Valenciana i l'estat. Tot i això, el paper de 
l'Ajuntament, com a mediador, tampoc l'hem de perdre de vista. Busquem i estem oberts a rebre 
ofertes d'empreses interessades en instal·lar-se en la nostra ciutat i en aquest sol públic. 
 
El mercat municipal té goteres i també necessita una actuació. Ho tenen previst per al 2020? 
Tenim en consideració les qüestions que els i les paradistes del mercat ens han traslladat respecte a la 
problemàtica de les goteres. Intentarem en el pressupost del 2020, escometre aquestes intervencions. 
 
Com alcalde, què desitja per a l'any que encetem? 
Com a Alcalde només puc desitjar tres coses. Treball, oportunitats i salut. Amb aquests tres elements, 
Vinaròs tindrà la capacitat per seguir oferint el millor de sí mateixa. No només als seus veïns i veïnes, 
sinó també a la gent que ens visita. Aquesta legislatura serà dura, però també apassionant i 
il·lusionant per les oportunitats i reptes que se'ns plantegen. Espere, doncs, que tota la corporació, de 
manera unànime, puguem encarar aquests reptes de manera conjunta, sense distincions de color ni 
ideologia política. Vinaròs ha d'estar sempre, per damunt de tot.

"Aquesta legislatura serà 
dura, però també 

apassionant i 
il·lusionant per les 

oportunitats i reptes 
que se'ns plantegen"

"S'estan buscant espais 
alternatius on practicar 
esport al mateix temps 

que s'estan provant 
diversos productes al 

parquet"

"Intentarem en el 
pressupost 2020 

solucionar les 
goteres del mercat"

"No volem que 
ens presenten 

un pla d'usos del 
port dissenyat des 
de València sense 
tindre en compte 

la idiosincràsia, punt 
de vista i aportacions 

de Vinaròs" 
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Urgencias 24 horas 
659 211 372

www.veterinariosanfranciscovinaros.com

¡LES DESEAMOS FELIZ NAVIDAD!

C/San Francisco,  65 - Tel. 964 45 11 50
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Gil alaba que las especies protegidas o 
en peligro de extinción tengan desde 
los organismos públicos españoles unas 
estrictas normas en cuanto a poderse 
aproximar a ellas para tomar imágenes. Sin 
embargo, reconoce que esto es un hándicap 
a la hora de buscar los mejores planos y los 
instantes más inéditos de cada animal o 
planta, dado que en muchos casos requiere 
de la obtención previa de permisos. No por 
ello deja de ser España uno de sus países 
preferidos para fotografiar la naturaleza, 
aunque son numerosas las incursiones 
extranjeras que ha hecho y tiene previsto 
hacer.
Recientemente estuvo en Cuba, donde 
se dedicó en especial a retratar rostros, 
“comencé buscando solo naturaleza, pero 
ahora me gusta plasmar razas, etnias… 
allí retraté desde descendientes asiáticos, 
descendientes españoles, indios (aún 
quedan algunos), en 9 días en Cuba hice unas 
treinta mil fotos y es que todos se mostraban 
encantados de que les hiciera fotos”. Uno 
de sus últimos viajes también ha sido a 
un pequeño pueblo marroquí porque “me 
interesan cada vez más fotografiar personas 
de razas distintas”.
 El primer periplo importante de Joan Gil le 
llevó hasta las islas Malvinas, de soberanía 
inglesa, junto a la costa argentina. “Es un 
paraíso para fotografiar pingüinos, focas y 
albatros, pero no paisajes, entre la capital 
y las casi desiertas pequeñas islas que se 
cuentan por centenares, no deben llegar 
ni a dos mil habitantes, los animales ni se 
espantan”. Un viaje importante posterior fue 
al Ártico, sobre todo para fotografiar osos 
polares. 
Estuvo en Svalbar, las islas habitadas más 
cerca del Ártico (a 1.200 km. después del 
Cabo Norte, en Noruega). “En un barco muy 
pequeño íbamos 10 fotógrafos, llegamos a 
fotografiar hasta 41 diferentes osos”.   Otro 

viaje lejano fue a las islas subantárticas de 
Nueva Zelanda y el mar de Tasmania, “de 
las 18 diferentes especies de pingüinos 
existentes en todo el mundo, 5 están allí… 
el viaje fue duro porque el mar estaba muy 
bravo y hubo muchas horas de travesía”.
 
ANTÁRTIDA
 Otra aventura fotográfica de Gil le llevó hasta 
la Antártida, donde “se están restringiendo 
las visitas y acabarán por dejar solo ir a unos 
pocos barcos, cada semana solo dejan bajar 
un grupo de gente y con un horario muy 
reducido”.
Las puestas de sol “con un tono rosado”, la 
foca monje cazando pingüinos, , “con sus 
cuatro metros de envergadura”, los pingüinos 
saltando todos juntos, los elefantes marinos, 
los cormoranes…  el viaje antártico le reportó 
grandes momentos fotográficos.
Cuando estuvo entre la frontera finlandesa 
y la rusa, llegó a soportar   42,5 grados bajo 
cero, “las cámaras me funcionaron porque 
las pilas nuevas aguantaron, pero el cable del 
disparador se me congelaba, allí fotografié 
alguna aurora boreal, alguna águila dorada… 
aunque las mejores auroras las hice en el 
norte de Noruega, en Tromso”.
 El año próximo quiere ir a fotografiar la luna 
llena entre los glaciares, en Groenlandia, “allí 
además el hielo es muy diferente al del Ártico 
y la Antártida”.
 stuvo durante un mes y medio en Islandia, 
disparando miles y miles de fotos, como en 
cada viaje. 
“Hay que hacer muchas fotos, para elegir las 
mejores, recientemente reparé una de mis 
cámaras en la que ya llevaba hechas 680.000 
fotos (las aseguran para unos 400.000 
disparos)”. Siempre va provisto de las mejores 
cámaras y equipamiento del mercado, “llevo 
mochilas que pesan 20 kilos, aunque para 
hacer paisajes y retrato ya van muy bien las 
de menor envergadura”.

 

España es un país lleno de motivos para fotografiar, por su rica flora y fauna, 
aunque a veces no sea fácil hacerlo en absoluta libertad por la protección existente, 
según opina Joan Gil Raga, de Alcanar-Vinaròs-l’Aldea (las poblaciones donde 
pasa más tiempo cuando no viaja) quien a sus 63 años se dedica a patearse el 
mundo, cargado de cámaras para inmortalizar animales, flora, paisajes e incluso 
también los rostros de los habitantes de cada lugar.

 
Desde el Ártico hasta la Antártida 

plasmando fauna y paisajes en imágenes

Joan Gil

E.Fonollosa
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FOTÓGRAFO POCO CONVENCIONAL
Aunque durante buena parte de su vida, no se ha 
dedicado profesionalmente a las cámaras, hoy en 
día está centrado cien por cien a la fotografía, pero 
no es un fotógrafo convencional. 
“Yo no me dedico por ejemplo a hacer reportajes 
de bodas y comuniones, aunque también los haya 
hecho, sobre todo contacto con agencias y revistas, 
ofreciendo mis fotos, aunque ahora se paga muy 
poco por esto, me llegaron a publicar fotos en 
National Geographic, pero es muy complicado, 
cuesta lograrlo”. Así, viene a ser un fotógrafo 
“freelance” y acostumbra a participar en concursos, 
habiendo ya cosechado varios premios destacados. 
No dispara la cámara pensando siempre en que 
esas fotos podrá venderlas, “por ejemplo, llevo 
muchos años siguiendo el Carnaval de Vinaròs, 
pero nunca he vendido ninguna, las hago por 

gusto”.
 Vivir hoy en día de la fotografía a base de viajar por 
todo el mundo difícilmente puede ser rentable, 
“de la venta de esas fotos viven muy pocos, se ha 
convertido en un mundo muy complicado para 
vivir de él, hay fotógrafos aficionados que hacen 
también muy buenas fotos y a las entidades y 
editores de libros que van a  usar esas fotos les da 
igual si eres un profesional  o aficionado y tampoco 
son muy escrupulosos con la calidad de la imagen, 
no buscan su excelencia”.
Tiene un buen currículum de fotos premiadas, así 
como tres premios LUX en diferentes categorías 
es el concurso de Fotografía Profesional Española, 
destacando también tres años seguidos ganando 
la Liga de la Federación Española en la categoría 
de naturaleza.

EXPOSICIONES
Joan Gil ha hecho exposiciones fotográficas muy 
singulares, como la de “Bèsties Marines”, donde 
refleja fauna marina de una forma muy peculiar; 
ha sido exhibida en Vinaròs, Amposta, Barcelona, 
Calaceite, Mollet, etc. Otra peculiar ha sido una 
dedicada a una población marinera próxima 
a Venecia, Burano, donde “cada casa tiene un 
color diferente”. Tal vez la más original ha sido la 
denominada “Bambolles”, hechas mezclando agua 
con gotas de aceite.
Aunque usa lo mejorcito en cámaras de fotos, 
también tiene un teléfono móvil de última 
generación porque “en algunos lugares te ponen 
inconvenientes si te ven con cámaras,” y ahora 
“algunas agencias compradoras de fotos, ya 
aceptan que puedan estar hechas con el móvil” 
decía finalmente.
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¡Feliz Navidad!
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¡Les deseamos Feliz Navidad!

La  regidora  de Política social, Berta Domènech, i la regidora d'Ocupació Maria Cano, han lliurat els 
diplomes d'alfabetització digital  a usuaris del Projecte Iitneraris, impartit per la docent de Obesedi-
Pacte Territorial per l'ocupació Maestrat Litoral.
El projecte Itineraris és una actuació cofinançada per la Unió Europea a través del Programa Operatiu 
del Fondo Social Europeu (FSE) de la Comunitat Valenciana 2014-2020

Estrategias para 
sobrevivir a la Navidad
De repente, ya estamos a mitades 
de diciembre. Con las Navidades a la 
vuelta de la esquina. Y, como todos 
los años cuando llega este mes, la 
báscula empieza a temblar. 
Pero seguidamente viene enero y 
con él, los propósitos del año. Los 
propósitos de año nuevo están muy 

bien (sobre todo si los cumples). El problema viene cuando te 
excusas en ello para dar rienda suelta a la gula y sucumbir a 
los encantos de los dulces navideños y compañía. “En enero 
te pones a dieta”; “una vez al año no hace daño”; “total, ya 
puestos…”; “por un poco más no pasa nada” …. Seguro que 
os suenan este tipo de pensamientos. Es nuestra mente 
autosaboteándonos. 
Navidad son cuatro días, pero en la realidad nosotros 
multiplicamos los días navideños como Jesús multiplicó los 
peces. Oficialmente son Nochebuena, Navidad, San Esteban, 
fin de año, año nuevo y reyes. Seis comidas repartidas en tres 
semanas. A estos hay que sumarles los eventos no oficiales: 
comidas de empresa, cenas del gimnasio, amigos invisibles 
con los amigos… De las cuales seguramente ya habrás tenido 
más de una. Todo lo celebramos alrededor de la comida. No 
son fechas para quedarse en casa, eso está claro, pero sí es 
bueno tener una estrategia para que no se nos vayan de las 
manos las comidas, y ¡los kilos!
Para ello, las herramientas más valiosas que tenemos son: la 
planificación y la anticipación (que básicamente son lo mismo). 
Coger un calendario y apuntar todos los eventos que tenemos 
nos va a hacer conscientes de cuantos son y el tipo. Este tipo 
de comidas hay que disfrutarlas, pero si tenemos la opción 
de elegir el menú podemos decantarnos por los platos más 
saludables o negociar con nosotros mismos. Elegir un primero 
más sencillo si el segundo es más calórico, o si vamos a querer 
un postre dulce, por ejemplo. Al tener apuntados todos los 
eventos podremos planificar las otras comidas y cenas. Aquí 
esta la clave. 
Porque puede que nos de por dos situaciones diferentes. La 
primera, lo que viene siendo “tirar el carro por el pedregal”, el 
auto saboteamiento más puro. “Ahora ya no se puede hacer 
nada”, “a estas alturas ya me espero a enero a hacer dieta”, 
etcétera. Todas las comidas y las calorías cuentan, por lo tanto, 
es importante mantener la compostura las demás comidas y 
cenas. 
Otra situación que se da a menudo es la compensación. 
Saltarse comidas y cenas para compensar todo lo que nos 
hemos pasado. Esto es un arma de doble filo y nos puede salir 
mal. En el caso de saltarse alguna comida puede provocar 
que lleguemos a las siguientes con mucha más hambre y, 
como consecuencia, acabar comiendo más ración de la que 
tocaría. Otro caso es sustituir una cena normal por dos piezas 
de fruta. Todos estamos de acuerdo en que la fruta es buena 
y hay que comerla. Pero quizás, en estos casos otro tipo de 
comida sería mejor opción. Por ejemplo, mejor una pieza de 
fruta acompañada de algún lácteo, que nos aportará algo de 
proteína. Una buena opción es tener preparados huevos duros 
en la nevera. En el caso de que no tengamos mucha hambre 
podemos elegir tomar el huevo duro acompañado de un 
tomate cortado a rodajas, sal y aceite de oliva. Tendríamos una 
cena muy válida. 
Teniendo clara la planificación de las comidas los días no 
festivos, pasemos a hablar de los días festivos. 
El menú elegido no será el problema casi nunca. El problema 
de estos días es el picoteo. El de antes, el de durante y el de 
después. A veces se pueden llegar a juntar las comidas con 
las cenas. Disfrutad de la comida que tenéis en el plato, pero 
intentemos evitar el picoteo constante. Además, es un picoteo 
inconsciente. Vas comiendo mientras estás distraído hablando 
con la familia por lo que no sabes ni lo que estás comiendo ni la 
cantidad. Porque la diana del picoteo no suele ser la ensalada, 
si no los frutos secos (que no suelen estar crudos), embutidos o 
foie. Son opciones muy calóricas que van aumentando poco a 
poco los centímetros de nuestra cintura. 
Por último y no menos importante, tenemos que hablar de los 
dulces navideños, que vuelven a casa por Navidad. En el mejor 
de los casos, porque a veces llevan desde octubre por casa. 
Son dulces extremadamente calóricos por lo que tenemos 
que limitar su consumo. Hablando de calorías, 3 polvorones 
equivalen a 13 mandarinas. Es bastante más fácil comer 3 
polvorones que no 13 mandarinas, ¿verdad? Por supuesto a 
nivel de nutrientes no tiene nada que ver. Las mandarinas son 
frutas ricas en vitaminas, antioxidantes, minerales y fibra. Sin 
embargo, los polvorones son ricos en azúcares, grasas trans y 
todo tipo de sospechosos habituales. 
Por lo tanto, para concluir, planificación, no compensación y 
moderación! Pero sobretodo disfrutad de estas fiestas y de la 
comida.

Carla Escuder Marcos, Dietista-Nutricionista

Lliurament de diplomes d’alfabetització 
digital a usuaris de itineraris

964 450 085

Subscriviu-vos a 
El Diariet
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Van començar la seva afició pel ‘cosplay’ fent les seues primeres joguines i 
les disfresses del carnaval quan encara eren uns xiquets. Actualment, són uns 
autèntics artistes i tenen confeccionats més d’una vintena de personatges 
de ficció, de pel·lícules, còmics i videojocs populars que ens deixen a tots en 
la boca oberta. Iron Man, R2D2, Transformers, Jurassic Park...els germans 
Folch Ayza -Inma i Román- són els artistes que hi ha darrera la concepció 
d’aquests i molts més personatges que a Vinaròs segurament molts heu pogut 
veure en esdeveniments com el Gàmesis, la desfilada infantil del Carnaval o 
la fira Agromoció. Autèntiques obres d’art que representen fidelment molts 
personatges de ficció i que Inma i Román interpreten imitant els seus gestos, 
expressions i la seua manera de comunicar-se i actuar. I és que, quan veus un 
superheroi dels germans Folch, te n’adones que per ells el Cosplay s’ha convertit 
en un art, una afició de moltes hores de feina i dedicació que va molt més enllà 
de la simple disfressa i que destil·la  amplis coneixement de disseny, construcció 
i interpretació.

"La Guerra de las Galaxias 
ens va aficionar al món del Cosplay"

Inma Folch Ayza i Román Folch Ayza, Cosplay Vinaròs

Edat: Inma 44 I Román 47
Professió: Mestra , pagès

Una pel·lícula: La guerra de las galaxias
Una sèrie: Stranger Things
Un personatge: Iron Man

Un videojoc: Tomb Raider, Las aventuras de Lara Croft
Cosplayer favorit: Nosaltres

Fitxa personal

X.Flores
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Quan van ser els vostres inicis com a 
cosplayers?  
Quan només teníem cinc anys vam veure 
la pel·lícula “La guerra de las galaxias” i ens 
va impactar molt. Aleshores ens fèiem les 
nostres joguines i primeres disfresses per a 
Carnaval . Al 2014 vam decidir per fi anar al 
Saló del còmic de Barcelona disfressats de 
Soldats d'assalt de Star Wars.

Quin va ser el vostre primer cosplay? 
Soldats d'assalt d’ Star Wars

Quants en teniu actualment? 
Ni ho sabem exactament, però 
aproximadament una vintena.

Com escolliu quin serà el pròxim? 
Mirem la cartellera de cinema, i si veiem 
alguna sèrie o pel·lícula que ens crida 
l’atenció o estigui de moda, ens posem a 
documentar-nos per Internet i comencem 
a desenvolupar idees, temps de feina, etc..

Quin és el vostre Cosplay preferit? 
Sense cap dubte el d’Iron Man. Allí on 
anem crida molt l’atenció amb les llums i 
els gadgets com a la pel·lícula.

I el que més sol agradar a la gent? 
Iron Man o Thanos i també els Transformers 
per la seva envergadura de 2,50 metres 
d'alçada.

Feu els cosplay vosaltres mateixos? 
Si, a casa mentre mirem la tele . I algun 
cap de setmana quedem tota la família i 
donem feina per a tots.

De quins materials estan fets i quin ha 
estat el més difícil d’elaborar? 
Utilitzem molts materials. En especial 
foam, planxes de pvc, impressió 3d, goma 
espuma…etc. El mes difícil sense cap 
dubte van ser els Transformers, ja que els 
vam traure d’unes fotos i vam tindre que 
escalar-los fins 2,50 metres d’alçada. Vam 
tardar més de 9 mesos.

De quina manera els feu, i quina és la part 
més complicada de fer? 
El més difícil és que siguin còmodes per 
poder caminar e interactuar en la gent, 
sense perdre la forma original i que sigui el 
més fidedigne al personatge original.
Quina formació teniu per poder reproduir 

tan fidelment els personatges? 
Hem sigut durant molts anys autodidactes. 
Però durant 2 anys vam fer el Grau 
Superior d’ Artista Faller i constructor 
d’escenografies. Això ens ha obert moltes 
tècniques noves i sobre tot materials que 
desconeixíem. Per això ara també fem 
figures estàtiques realistes. I pel nostre 
compte hem après un poc de robòtica e 
impressió 3d.

Quant de temps pot costar fer-ne un? 
Depèn de la magnitud del vestit. Però 
lo mínim 4 o 5 mesos , encara que els 
Tranformers van costar 9 mesos a fer-se.

On els guardeu?  
A un pis familiar que tenim buit.

Com els transporteu fins als 
esdeveniments on aneu? 
Normalment lloguem una furgoneta si no 
ens caben al cotxe.

Heu col·laborat en alguna pel·lícula o us 
han proposat algun paper en cine gràcies 
a esta afició? 
No, però vam ser els protagonistes de la 
campanya de promoció de "Tranformers 5 
el último Caballero" durant els tres mesos 
d'estiu, l’any 2016 per tota Espanya , a més 
a més d'anar a la Première que es va fer per 
als mitjans de comunicació als Autocines 
de Madrid.

Es pot viure del Cosplay? 
No crec. Almenys aquí a Espanya on el 
cinema cada cop te menys protagonisme. 
Als Estats Units, on hi ha més cultura de 
cinema, tal vegada si.

Creieu que serà una afició per a tota la 
vida? 
Per a nosaltres mentre no perdem la il·lusió 
creiem que si.

Què és el millor de ser cosplayer? 
Sentir-te per uns moments ser el  
personatge que idolatres.

Quant de temps dediqueu a esta afició? 
Tot el que podem. Sobretot quan s'apropa 
Carnaval. Totes les nits a fer feina.

Quin serà el vostre pròxim cosplay? 
Sorpresa, sorpresa!

El Cosplay va naixer inicialment entès com l’art de disfressar-se. La paraula 
ve de costume (disfressa) i play (joc), i la seua part essencial és representar 

fidelment un personatge de ficció. Amb el pas dels anys el fenòmen ha 
evolucionat i s’entén com alguna cosa més del simple fet de disfressar-se, 

convertint-se en tot un art que requereix diversos coneixements en disseny, 
fotografía i interpretació.

L’art del Cosplay
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El viaje que a través del Nilo faraónico ha realizado una expedición con 92 integrantes para conocer a fondo el Antiguo Egipto, en un 
concepto nuevo de viaje guiado por escritores, ha contado con un doble “pasaporte” vinarocense, porque uno de los guías ha sido el 
escritor vinculado a Vinaròs, el Premio Planeta Javier Sierra y uno de los expedicionarios, el vinarocense Dani Jiménez Catalá. Los viajeros, 
procedentes de toda España, México y Argentina, entre los que había historiadores, lingüistas y otras muy variadas facetas, ha contado con 
tres ilustres guías, Javier Sierra, Nacho Ares y Jean Paul Bauval, reconocidos estudiosos de la civilización egipcia.

Una nueva agencia de viajes llamada “Autores de Viaje”, impulsa esta peculiar 
expedición y es que su pretensión es organizar siempre viajes peculiares 
guiados por escritores y que recuperan el espíritu de los viajeros clásicos. “Les 
he apoyado desde el minuto uno porque creo que su visión del concepto “viaje” 
se aproxima a aquel tiempo en el que una ruta podía cambiarte la vida para 
siempre, a mejor” decía a VINARÒS NEWS Javier Sierra mientras navegaba por 
el Nilo, a bordo del hotel flotante sobre el que se desplazaban los 92 viajeros.
 Sierra y Jiménez en este viaje han podido intercambiar comentarios sobre “su” 
Vinaròs, aunque ninguno de los dos reside en estos momentos en la ciudad; 
ambos tienen focalizadas sus labores profesionales en grandes ciudades 
(Sierra en Madrid y Jiménez en Barcelona).
  Para Dani Jiménez, “es un verdadero privilegio poder disfrutar de esta 
experiencia única organizada por parte de Autores de Viajes por Amadeo 
Fernández y Sergio García, durante 17 días para comprender las bases de una 
cultura tan influyente en todas las civilizaciones posteriores que, alrededor del 
Mar Mediterráneo, se desarrollaron desde hace más de 5.000 años”.“El privilegio 

se hace aún más de manifiesto al contar como guías de la aventura con tres 
eminencias super reconocidas en la egiptología y disciplinas relacionadas 
con la investigación o el periodismo a nivel mundial”. “Con sus charlas, 
explicaciones y coloquios enriquecen, aún más si cabe, una experiencia vital 
incomparable donde uno se da cuenta de la magia, grandeza y majestuosidad 
de la cultura egipcia siendo consciente de qué importante es su herencia e 
influencia y cuánto les debemos en Occidente”.
Dani siempre se ha considerado un admirador del eje hispano-greco-roma 
como madre de las civilizaciones, pensamientos y de los valores, y “he tenido 
un gran respeto por las civilizaciones aún más antiguas y ancestrales, así como 
por los misterios, enigmas y la falta de respuestas a preguntas que miles de 
años después aún no se pueden o saben contestar; y estar aquí en Egipto, 
en un crucero de este nivel durmiendo cada noche encima del Nilo = Vida, 
te hace sentir un enorme respeto, admiración y fascinación por aquellos 
tiempos y esas culturas”.   Contaba también desde el Nilo el vinarocense que 
había planeado “hacer un viaje con una muy buena amiga de Valencia, Lorena 

“Pasaporte vinarocense” en una expedición 
única por el Nilo con Javier Sierra

E.Fonollosa
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Biosca, para hacer vacaciones juntos, y ella, que es muy 
seguidora de Sierra y Ares, me propuso esta opción”. 
“Todavía nos quedan días y tengo la seguridad de que 
no vamos a dejar de seguir fascinados con todo lo que 
iremos experimentando y sintiendo” decía finalmente 
cuando la expedición aún tenía importantes etapas 
por cumplir.
150 AÑOS DEL PRIMER CRUCERO POR EL NILO
Este viaje, comenzado el 20 de septiembre y que 
finaliza hoy 6 de octubre, ha sido una forma de 
rememorar los 150 años del primer crucero completo 
por el Nilo, organizado entre El Cairo y Asuán. Aquel 
viaje fue organizado Thomas Cook, del que tanto 
se habla estos días después de que haya echado el 
cierre la compañía de su mismo nombre y que era 
considerada la “inventora” del turismo actual.
 “Hacía más de tres décadas que ningún crucero hacía 
un viaje como el de Cook, de arriba abajo por el Nilo. 
Los tours de hoy son más quirúrgicos. Más breves. No 
dan tiempo para empaparte del misterio de esas tierras 
y fundirte con su filosofía de vida. Son hijos de la prisa. 
Por eso, recuperarlo es toda una necesidad filosófica” 
comentaba el Premio Planeta 2018, destacando que 
por primera vez en décadas se ha dado un permiso de 
navegación del Nilo completo, desde El Cairo a Asuán.
  Entre los “privilegios” de este viaje no solamente ha 
sido el convivir con los escritores desde el primer día y 
poder realizar todo el recorrido sin vuelos internos ni 
mover maletas (al desplazarse por el Nilo con el mismo 
barco) sino que también han tenido una entrada 
exclusiva para ver el amanecer en la Esfinge el día del 
equinoccio de otoño, así como permisos para estar en 
lugares poco visitados como unas tumbas.
  Javier Sierra emprendió esta expedición egipcia al 
poco de haber logrado un nuevo reconocimiento 
a su labor periodística y literaria, como ha sido que 
su ciudad natal Teruel (aunque estuvo viviendo en 
Vinaròs durante parte de su juventud) le acaba de dar 
su nombre a la biblioteca pública de la ciudad.

La teva cooperativa, la de sempre.

Feliz Navidad
Próspero Año Nuevo 2020

Abonos y Fitosanitarios
Piensos Animales

Asesoramiento
Técnico Agrícola

Herramientas y Útiles
para Agricultura y Jardinería

y más...

www.coopsalvadorvinaros.com

Pol. Ind. Mediterráneo 
Partida Capsades s/n
VINARÒS
Tel. / Fax 964 45 12 57
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Nos acercamos con este número “extra” de Navidad en nuestro “Diariet” 
a conmemorar unas de las fiestas más importantes del año. Pese al paso 
de los tiempos, y con las “nuevas modas”, al final, el espíritu navideño, de 
una u otra forma, nos atrae, nos une, hace que las familias y amigos nos 
juntemos, y porqué no, incluso algunos nos atrevamos en estas comidas 
con nuestras familias, a improvisar algún que otro villancico. Amén de 
los nacimientos, árboles de navidad, luces y otra clase de ornamentos, 
que “lucen”, nunca mejor dicho, en nuestras casas. Aunque sea un 
poquito “utópico”, inclusive somos capaces de, en estos días, aparcar un 
poco nuestros males-entendidos familiares, e incluso sacar en nuestras 
reuniones unas risas, o aunque sean unas simples son-risas. 
Lo que sí sería estupendo, es aparcar un poco los problemas que todos 
tenemos, y vivir este ambiente navideño. Pensemos, que estas fiestas, 
conmemoran y ensalzan a pesar de que muchos no se den cuenta, que 
recordamos a aquel “chiquirriquitin” de nombre Jesús, y que cada 24 de 
noviembre por la noche, recordamos su nacimiento, el nacimiento del 
“Niño Dios”.
Cada año nos desplazamos a visitar a la familia Gombau-Fonellosa, 
la cual, tanto a nosotros como a todos los que desean ver y admirar su 
enorme “belén”, nos muestran y comentan con toda clase de detalles, y 
sobre todo de amistad y cariño. Pues aquí les dejo queridos lectores de 
nuestro “Diariet”, del contenido y los detalles de su nacimiento de este 
año 2019 que ya se nos va.

Hoy: Agustín Gombau Blanchadell (pesebrista)
Entrevista a fondo

Salvador Quinzá Macip
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Agustín, la primera pregunta es la 
“obligatoria”. ¿Cuántos años hace que montas 
este espectacular “belén”?
. Pues hará aproximadamente unos 20 años. 
La verdad es que he perdido la cuenta. 
Anteriormente lo montábamos de forma 
“tradicional” como todos, a base de unas 
figuras, mayormente pequeñas, corcho, 
musgo, piedras, arena, alambres para sujetar 
las casas y el portal y un largo etc. Así es como 
lo hacíamos en nuestra casa y supongo como 
el resto de casas en aquella época. Los belenes 
que montamos en nuestra casa desde hace 
unos 20 años hasta aquí, son de los que se 
dirías de forma “profesional”.

Me doy cuenta, de que cada año vas 
cambiando los motivos. Sé que incluso te has 
guiado con los datos que nos da la Sagrada 
Escritura, la forma de vivir según la historia de 
aquellas gentes en aquellos años en aquella 
época hace unos 2000 años, para dar un 
sentido histórico y cristiano a tus montajes. 
En este año, ¿Cuál es el mensaje que nos 
deseas transmitir?
. Pues me he basado en una cueva de pastores, 
cueva de grandes dimensiones como podréis 
ver. Los pastores no residían normalmente 
todo el año en estas cuevas, las hacían servir 
para infinidad de menesteres: Guardarse de 
las lluvias, guardar sus ganados, guarecerse de 
la lluvia y del mal tiempo en casos puntuales, 
y pensando en estas cuevas he montado este 
año este nacimiento.

La cueva es enorme. ¿Qué vemos en ella?.
. Al final de la misma, vemos las dependencias 
donde los pastores comían y descansaban de 
su trabajo. En la parte intermedia he montado 
los correales de los animales, colocando los que 
había en aquella época. Hay un departamento 
donde los labradores guardaban las cosechas 
que recogían, que no los pastores, y en fin 
podéis ver que casi no le falta de nada, siempre 
pensando en una cueva y en aquellos tiempos.

Este año, la primera escena, la más importante, 
es el nacimiento del niño Jesús acompañado 
por sus padres José y María. ¿Qué has querido 
reflejar en ella?
. Pues este año le ha dado el siguiente 
significado. Al momento de nacer el niño 
Jesús, quienes se dan cuanta al momento son 
quienes están más cerca. Las ovejas. Se ve en 
las figuras que hay un revuelo en ellas, van 
todas corriendo hacia n un sitio concreto, hacia 
la cueva, concretamente se entremezclan con 
los tres personajes importantes; José, María y el 
niño. Es tal el recuelo de las ovejas, que incluso 
en la “desbandada”, fuerzan y entre abren la 
puerta de su corral. A ellas, naturalmente siguen 
asombrados sus guardianes, los pastores, los 
cuales, al ver una gran luz, ven al niño en la 
cerrada noche, ven al Hijo de Dios y postrados 
lo adoran.

Veo como novedad que este año has colocado 
juntos al buey y a la mula. ¿Cuál ha sido este 
el motivo?
. Es cierto. Colocaba los últimos años solamente 
a la burra. El motivo es que la tenía como medio 
de transporte de como llegarían la “sagrada 
familia” a Belén. Lo normal es que llegaran 
con mula, o borriquilla o caballo, esto último 
para los más “potentados”. Este año he querido 

destacar a los dos animales juntos, pero como se 
puede ver, están algo alejados, no casi encima de 
las figuras. He deseado dar el mayor protagonismo, 
después de la “sagrada familia”, a las ovejas, la cuales 
rodean a José, a María y al niño, y lo más importante, 
es que les dan calor. Pienso que en aquel momento 
habría frio, y que sería ya a unas horas nocturnas.

Agustín, ¿montar un belén de estas clase y 
dimensiones cuesta lo suyo, o me equivoco?
. Como te digo todos los años, Salvador, al comenzar 
el nuevo año ya voy pensando con el nuevo 
proyecto. Voy a lo largo del año recopilando los 
materiales que me pueden hacer falta, y los voy 
guardando y clasificando par que unos meses antes 
de estas fiestas entrañables, comience ya el montaje. 
Por cierto, este año me ha pasado una de buena.

Por favor, Agustín, cuéntanos que te ha pasado.
. Cada año para la decoración final, coloco para 
rellenar el piso del belén, la tierra que voy a recoger. 
Como este año, concretamente en los últimos meses, 
hemos tenido mal tiempo con lluvias y humedades, 
me ha tocado recogerla húmeda y a la cual tiene un 
color diferente al dijéramos normal. Pensé...¿qué 
tengo que hacer? Pues decidí colocarla poco a poco 
hasta completar toda la tierra, en una especie de 
paella y colocarla junto a la chimenea para que se 
fuera secando y obteniendo el color adecuado. Por 
cierto, la labor fue de unos cuantos días. Al final se 
secó y la pude utilizar.

¿Esperamos vernos en el próximo belén tuyo en el 
año 2020?
. Pues si bien es cierto que cada año digo que “este 
belén es el último que monto”, y al final, me pasa 

siempre que no lo es, pues he cambiado mi forma de 
pensar, y estoy decidido a que continuaré hasta que 
Dios quiera. Así.

Vamos finalizando esta “navideña” entrevista, por 
lo cual ¿deseas añadir algo?
. Pues desear a todos los amables lectores del 
“diariet”, tanto de parte de mi familia como mía,  unas 
felices fiestas de navidad e inicio de año a todos, y 
esperamos nosotros, Salvador, vernos de nuevo de 
aquí a un año.
Si te parece bien, me gustaría añadir algo más.

Pues bien, adelante.
. Mucha gente del pueblo, sabe que soy el 
presidente de la “Coral García Julbe”. Pues también 
en nombre mío, como de mi junta y de todos los 
coralistas, deseamos a todos unas felices fiestas, 
y a la vez, les invito a que vengan a vernos en esta 
nueva etapa de nuestra coral. El próximo concierto 
a base de villancicos será mañana sábado a las 20 
horas en la iglesia arciprestal de “La Asunción” que 
estaremos con la coral de los niños del colegio 
de “La Consolación”. También en los conciertos 
similares que realizaremos en; el “Hospital Comarcal 
de Vinaròs”, la Residencia-Hogar San Sebastián” y 
el “Centro de Día” el próximo día 27. De esta forma 
llevamos un poco de alegría y buen estar a estos 
centros. Estáis todos invitados.

Pues por mi parte Agustín, os agradezco tanto a 
ti como a tú esposa Tere, que nos hayáis recibido 
como cada año en vuestra casa, y esperamos y 
deseamos que vuestro “BELÉN”, así en mayúsculas, 
sea como cada año muy visitado. Un abrazo muy 
grande, familia.
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“Volem començar 
el Carnaval 2021 

sense deute”

Jordi Català Estarelles, president de la junta de la COC

El Carnaval de Vinaròs 2020 ja toca a la porta. A falta de menys de dos 
mesos per a la seva celebració, la nova junta de la Comissió Organitzadora 
(COC) porta ja mesos treballant en aconseguir fer una edició lluïda. No será 
una tasca fàcil. La junta entrant ho ha fet fa poc temps i paral·lelament 
a la organització de la festa ha de resoldre la manera d’eixugar el deute 
adquirit derivat de l’anterior gestió. Un deute que es va xifrar en 64.000 
euros. Aportar una solució a la manera de pagar als proveïdors va ser la seua 
primera tasca, i es va poder fer gràcies a la col·laboració de les comparses, 
que van abonar la meitat del deute total. Falta però eixugar l’altra meitat, 
una tasca en la que la nova COC està totalment compromesa. 
La cara visible de la junta és Jordi Català Estarelles, el seu president. Nascut a 
Barcelona, director comercial, casat i aficionat a la música i el cine, Jordi ens 
explica detalls de la nova edició del carnaval i les expectatives de la junta 
per poder tindre novament un dèficit zero o, fins i tot, generar beneficis.

Què et va portar a viure a Vinaròs?
 Vaig venir de vacances i em vaig quedar. Em va encantar 
el poble, l’ambient i la tranquilitat

Ja tenim temàtica, cartell anunciador, les paelles de 
germanor ja s’han celebrat. El carnaval ja és aquí. Hi 
ha nervis?
No sóc de posar-me nerviós, penso que si es treballa i es 
planifica la feina, tot ha de sortir bé.

És la segona vegada que dones un pas al front per 
liderar la COC. Què ha canviat des de la primera 
vegada que vas ser president?
La primera vegada no ho vaig decidir, em va tocar ser-ho 
per sorteig al sortir la junta gestora. Al tenir poc temps 
per a la celebració del Carnaval d’estiu, vam formar 
una junta en membres de l’antiga COC, ja que no ens 
donava temps i tampoc teníem experiència. La veritat 
és que ens van fer un favor i ens van ajudar moltíssim. 
Pero també part de la junta tenia discrepàncies en 
representants de les comparses, i com a equip ho vam 
deixar.
He tornat, primer perquè m´agrada i penso que ho 
podem fer molt bé. Potser no innovem
molt, pero sí que tenim clar que l’èxit és tindre una bona 
organització.

Com definiries la junta, l’equip organitzador que 
encapçales?
Cada dia que passa estic més sorprès. Penso que som 
un equip molt equilibrat, tenim gent amb diferents 
característiques i ens hem dividit per àrees.  Cadascú se 
n’encarrega d’allò que domina. I des d’aquí aprofito per 

retre’ls el reconeixement que es mereixen.  A mí, pel fet 
de ser el president, tothom em pregunta, pero el mèrit 
és de tot l’equip. De l’únic que puc presumir es per 
haver-me donat compte de les capacitats de cadascun 
d’ells i haver-los unit per dur endavant aquest projecte.

Del carnaval tothom n’opina i ser president de la COC 
significa afrontar una crítica constant per un treball 
que es fa de manera desinteressada. Et sents preparat 
per afrontar esta pressió de manera gratuïta?
Sóc conscient de que a tothom no li agrada el mateix i, 
per tant, existeix el dret a la crítica. Tinc molt clar que no 
ho sé tot, i precisamente la crítica em fa aprendre, em fa 
veure diferents punts de vista i em fa millorar. L’accepto 
i, de fet, la necessito per seguir millorant com a persona 
i en les tasques que desenvolupo. I quan la crítica no 
és constructiva i no busca aportar res, sincerament no 
m’afecta.

Són moments dificils per al carnaval. Almenys 
econòmicament, un cop reconegut el deute que va 
deixar la junta anterior. Explica’ns les accions que heu 
acordat per sufragar-la i en quant de temps calculeu 
que es pot tindre un dèficit zero.
Les comparses han fet una aportació per pagar la meitat 
del que es deu, i de fet ja hem pagat als proveidors. La 
meitat restant esperem liquidar-la al final del Carnaval 
d´hivern 2020. Potser em paso d´optimisme, però 
volem que sigui sense que les comparses hagin de fer 
cap aportació més. Vull donar les gràcies als proveidors 
que han acceptat cobrar la resta del que es deu més 
endavant i no haver posat cap problema. De fet, ja 
colaboren en la organització del proper Carnaval. La 

“Volem fer un Carnaval també 
de dia. La nit esta molt bé, però 
intentarem fer actes per a tots 

els públics i que es pugui viure el 
Carnaval per tot el poble i a totes 

hores”

“Estic molt satisfet dels membres 
de la junta. Som un equip 

molt equilibrat i amb diferents 
característiques”

“Treballem en millorar els 
ingressos i en optimitzar els 

recursos. Cap acte es veurà afectat 
per les retallades”

“Hem d’intentar organitzar un 
Carnaval en que tothom se senti 

identificat”

X.Flores
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idea, i per això treballem, és començar el Carnaval de 2021 nets i 
en una mica de remanent.

El deute adquirit, de quina manera repercutirà en la organització 
dels actes? 
Treballem en millorar els ingressos i en optimitzar els recursos. 
Cap acte es veurà afectat, i en la millora dels ingressos pagarem 
el deute.

Quines mesures prendreu per a que no es torne a generar deute?
Nosaltres, com a junta, treballem per partides en pressupost. 
Comptant en els diners que tenim fixes. Els variables, com entrades, 
publicitat, barres, etcètera, són variables i poden ser més o menys. 
Per tant, no podem contar en ells com un fixe alhora de fer un 
pressupost. A la junta que hi hagi se li ha d’exigir que es gasti el 
que hi ha i no més.

Respecte a la junta anterior, s’ha acordat emprendre algún tipus 
d’acció per part de les comparses per la seua gestió?
Nosaltres com a junta prou feina tenim en preparar un nou 
Carnaval. No podem estar pendents del que ja està fet. Però no 
podem parlar en nom de les comparses en este sentit. 

A grans trets, en quins aspectes creus que cal o pot millorar el 
carnaval de Vinaròs?
En això ens trobaríem en milers d’opinions diverses. Al final el 
Carnaval de Vinaròs ha de ser el que la gent vol, i nosaltres hem 
d’intentar organitzarlo de manera que tothom se senti identificat.

Teniu pensada alguna novetat destacable o algun canvi per esta 
pròxima edició de la festa?
Volem fer un Carnaval també de dia. La nit esta molt bé, però volem 
fer actes per a tots els públics i que es pugui viure el Carnaval per 
tot el poble i a totes hores.

L’etern dilema: Les desfilades, en cirquit obert o tancat?
La gran majoria de comparses el volen tancat, és el que els agrada.

El tema de les retencions a les desfilades, us preocupa? Quines 
mesures creieu que es poden prendre per a guanyar en fluidesa?
El circuit de les desfilades és el que és, i si volem passar per segons 
quins carrers, les retencions són inevitables, però en una millor 
organització estic segur de que es poden minimitzar.

Com et vas aficionar al carnaval?
El meu primer any a Vinaròs vaig veure una desfilada, i al mes 
següent ja era d’una comparsa

Creus que ha canviat molt la forma de celebrar-lo al llarg dels 
anys?
Recordo els meus primers anys com una festa més del poble, més 
íntima, quan la plaça de bous era suficient per que estiguessim 
tots. Cada vegada la festa es fa més gran i ve mes gent, i això és 
bo per a Vinaròs, per la economia i la projecció de la nostra ciutat. 
Demostra que el Carnaval de Vinaròs va creixent.

El dissabte 30 de novembre es va donar a conèixer el cartell anunciador del Carnaval 
de Vinaròs 2020. La proposta guanyadora porta per lema La mar, i és precisament 
la pròpia aigua la que es transforma en silueta de dona representant a les reines 
del Carnaval, entre un ambient de màgia, alegria i color. Aquesta mar estarà molt 
present en el carnaval del 2020, donat que la temàtica és Venècia, i les aigües de la 
mar Mediterrània és el que principalment comparteixen les dues ciutats. En el cartell 
s'aprecien detalls de la ciutat italiana com són la góndola que subjecta la figura principal 
a més de la silueta de Venècia que es manté en un segon pla. L'autor del cartell és el 
dissenyador gràfic Rubén Lucas García de Múrcia. El premi  està dotat en 800 euros. 
En aquesta convocatòria s'han presentat 68 propostes arribades de tota Espanya. 
Sense cap dubte, el fet que el format de presentació havia de ser digital ha 
afavorit aquesta dada, sent la convocatòria amb més material presentat. 
El jurat estava compost per Marc Albella, regidor d’Interès Turístic i Promoció de la 
Ciutat, Jordi Català, president de la COC, Amparo Chaler, tècnic de cultura, Paz Buñuel 
i Núria Albesa, totes dues llicenciades en Belles arts i Jordi Febrer, fotògraf i anterior 
president de la COC, per a avaluar els 68 cartells presentats, dels quals van seleccionar 
10 per a una fase final, i posteriorment es van decantar per les tres propostes que 
haurien de passar a la fase de jurat popular en la qual cada comparsa tindria un vot. 
Aquesta segona fase del jurat es va realitzar el mateix dissabte a les 10.30 hores a 
l'Auditori, i va concloure que la tercera proposta classificada era la d'Enrique Rodríguez 
de Càceres, que portava per títol VINARÒSdiversia, el cartell classificat en segona posició 
seria el presentat per José Conceptes de Vinaròs, amb el «Llagostí a la veneciana amb 
gratinat de serpentina» 

La 
Mediterrània 

uneix a 
Vinaròs i 

Venècia en 
el cartell 

anunciador

“La Mar” és obra 
de Rubén Lucas 

García, de Múrcia
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35º Aniversario
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Hoy los hermanos Belmonte Gascón, José, Máximo y sus tres hermanas, 
procedentes de un pueblo llamado Tronchón (Teruel) cumplen su 

35º aniversario en el mundo de la hostelería. Quieren aprovechar 
esta ocasión para agradecer a sus padres María e Higinio, todo el 
cariño que les han dado siempre y la educación recibida en esos 
tiempos difíciles, lo que les ha llevado hoy en día a ser quienes 
son. Siempre apoyándoles para que salieran de la masía donde 
nacieron y así poder labrarse un futuro próspero. El pueblo de 
Tronchón es muy conocido y visitado por la buena gastronomía 
de Casa Matilde, los famosos quesos, casas rurales, etc.. En muchas 

ocasiones, cuando volvíamos de visita de más jóvenes, la emoción y 
sentimientos nunca faltaron.

HOTEL 
TERUEL

REPORTAJE ESPECIAL

Ya mismo, entramos en la recta final y la edad no perdona. La jubilación se aproxima 
y esperamos que nuestros hijos puedan, quieran y sepan seguir nuestro esfuerzo 
y dedicación de toda la vida. Nuestra confianza y apoyo van a tener siempre.
Ahora viene la nueva generación de los Belmonte, deseando que puedan continuar 
con la labor desempeñada por nosotros durante 
estos años.
En nombre de toda la familia y equipo de trabajo 
del Hotel Residencia Teruel, queremos desear 
unas felices fiestas y un próspero año 2020. 
Gracias a todos por la confianza recibida, ya que 
para nosotros ha sido el aval de todas las hemos 
temado en nuestro recorrido.

35º Aniversario HOTEL TERUEL

...procedentes de un pueblo llamado Tronchón

A principios de los 80, el primer trabajo de los hermanos José y Máximo fuera de Tronchón, 
fue en el sector cárnico en la empresa denominada Mercafret de Vinaròs. Al cabo de unos 
años tomaron la decisión de ser empresarios y decidieron emprender su labor en el sector 
de la hostelería, regentando el conocido Bar Restaurante Colón de Vinarós. Fueron tiempos 
difíciles, ya que era un sector para ellos desconocido hasta ese momento, pero con su 
trabajo y esfuerzo lograron conseguir la confianza de sus clientes y poder consolidarse 
como unos de los restaurantes más reconocidos en la zona durante aquellos años. Visto 
el éxito obtenido, tomaron la decisión arriesgada de ampliar el negocio en propiedad y 
crearon el nuevo Hotel Residencia Teruel, sito en Avd. Madrid de Vinaròs.

El Hotel Residencia Teruel, desde su creación hasta la fecha, se ha ido 
consolidando por su seriedad y profesionalidad en el mundo de la restauración 
y hospedaje, así como la atención y el trato familiar hacia sus clientes de toda 
la familia del "Teruel". Todo ello obligó a que en el 2006 tomaran la decisión 
de ampliar su capacidad de plazas, con nuevas y modernas habitaciones y la 
creación de su nuevo Gastro Teruel, cosa que no fue fácil en ese momento 
debido a la crisis económica global y problemas de salud que se han ido 
superando poco a poco.

Empezando en Vinaròs...

fo
to
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eu
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1ª fotografia de los hermanos

Bar Restaurante Colón, primer local 

Av. de Madrid, 11 VINARÒS - Tel.: 964 40 04 24

Ahora viene lo mejor, el fruto total de nuestro trabajo. 

Lo más bonito de todo: nuestros hijos y nieta, 
la ilusión de nuestra vida. 

¡Les deseamos mucha suerte y gracias a todos! 
¡Feliz Navidad y Próspero Año Nuevo!

'Masía donde nacimos en Tronchón (Teruel)'
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Fresquet manifestaba que ante las 
autoridades portuarias ha dicho que 
valorarán este traslado, pero fiándolo a 
al menos 3-4 años, dado que la cofradía 
no dispone de capital para hacer frente 
a los gastos previstos.
Desde la autoridad portuaria, se ha 
vuelto a insistir ahora con el nuevo 
cabildo en el proyecto de construir la 
nueva lonja en el dique de Poniente, 
que fue ampliado en su día. “Desde 
Puertos, construirían la lonja pero 
la cofradía debe hacerse cargo del 
traslado de toda la infraestructura, 
como la fábrica de hielo (o comprar 
una nueva), en otros tiempos cuando 
había muchos ingresos en la cofradía, 
hubiéramos podido asumir este gasto 
pero ahora es un riesgo pedir un 
préstamo, cada vez quedan menos 
barcas…” decía Fresquet. “Nos dicen 
que seamos previsores y vayamos 
guardando presupuesto, pero teniendo 
ingresos tan justos como ahora, 

no podemos. Ahora bien si en los 
próximos años, vinieran por ejemplo 
más barcas de cerco por haber mejores 
capturas y aumentáramos los ingresos, 
lo podríamos plantear” añadía.  
Si hubiera subvenciones se podría 
agilizar el traslado, como también piensa 
Fresquet, que se ha comprometido a 
estudiar la financiación necesaria para 
hacer realidad el proyecto si mejora la 
situación económica.
Las restricciones en la pesca del atún 
rojo impiden que, por esta vía, los 
pescadores y la cofradía puedan tener 
mayores beneficios que ayudarían a 
esa inversión en la nueva lonja. 
“En estos momentos, hay una 
marabunta de atunes, sería la pesquería 
reina con la que nos haríamos un jornal 
digno, pero nos están dando cuotas 
muy pequeñas y no se autoriza a 
todas las embarcaciones”. El atún rojo 
se está multiplicando hasta el punto 
de que está bajando las capturas de 

“No puede ser que en el 2019 los precios vayan más baratos que hace 30 años”
Habrá más cámaras de vigilancia en el puerto

El nuevo cabildo de Vinaròs supedita el traslado de la lonja 
a una mejora de la situación económica

Mateo Fresquet exige mayores cuotas para el atún rojo

E.FonollosaEl nuevo cabildo de la Cofradía de Pescadores Sant Pere de Vinaròs, que encabeza como patrón mayor el armador Mateo Fresquet Mercant, 
se ha comprometido a estudiar la propuesta del traslado de la lonja, pero supeditándola a una mejora de los ingresos en la lonja, dado que 
no atraviesa el mejor momento.
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Mateo Fresquet exige mayores cuotas para el atún rojo

las especies que son su alimento, “la merluza, la 
canana, el boquerón, la sardina… los atunes están 
terminando con todo, ahora están por todos los 
sitios, buscando la comida, ya incluso muy cerca 
de la costa”.
Los bajos precios a que se cotizan las capturas 
siguen siendo el gran problema del sector 
pesquero en Vinaròs, “vamos batiendo récords 
negativos, no puede ser que en el 2019 los precios 
vayan más baratos que hace 30 años, mientras los 
gastos se van multiplicando, todo sube pero el 
pescado sigue bajando y cuando va caro es porque 
hay poco”.

PRIMERAS MEDIDAS
Una de las primeras medidas del nuevo patrón 
mayor de los pescadores vinarocenses ha sido 
redistribuir el trabajo del personal de la cofradía 
para que pueda dedicar mayor atención a las 
barcas tras llegar cargadas de pescado cada tarde. 
Así, se han concentrado sus labores burocráticas a 
la mañana para que las tardes puedan echar una 

mano a los pescadores, como descargar y vender 
el pescado, según resaltaba Fresquet. También 
se han acometido mejoras en la fábrica de hielo, 
“ya tiene más de 30 años y hay que ir haciendo 
inversiones en ella, hay que prevenir las fugas que 
pueda tener…”. Asimismo, en breve se va a revisar 
toda la cornisa de la lonja porque con el paso de 
los años se ha ido deteriorando y requiere de un 
mantenimiento.

CÁMARAS DE SEGURIDAD
El nuevo cabildo va a incrementar la instalación de 
cámaras de seguridad por el recinto portuario. A 
las ya colocadas en su día, se van a añadir otras, 
cuya finalidad se centra en vigilar el estado de la 
flota amarrada cuando hay temporal, “más que 
prevenir robos, estas cámaras son necesarias para 
detectar de inmediato cualquier problema que se 
pueda producir en días de muy mal tiempo, como 
la rotura de un cabo, una vía de agua…”
La elección de la nueva directiva de los pescadores 
de Vinaròs requirió de una segunda votación 

a finales del pasado septiembre ya que había 
inicialmente tres candidaturas y se produjo 
un empate. A Fresquet le acompañan como 
vicepresidente primero Juan Carlos Rubio Legido 
y vicepresidente segundo Sergio Albiol Zurita. 
“Siempre es bueno que haya más de un candidato, 
demuestra que hay gente que se preocupa y está 
dispuesta a dedicar su tiempo a la cofradía, día a 
día y tras la jornada de pesca que ya es una labor 
suficientemente pesada”.
Fresquet ha destacado las buenas relaciones con 
los estamentos superiores como la Dirección de 
Puertos y Capitanía Marítima y espera abrir también 
una vinculación fluida con el Ayuntamiento. 
El nuevo presidente de la cofradía vinarocense 
pesca al trasmallo con su embarcación “Girazoye”, 
una más de la quincena de barcas dedicadas a las 
artes menores con base en Vinaròs. Embarcaciones 
de arrastre hay 8 en estos momentos, mientras que 
otras 3 se dedican al cerco, así que la flota pesquera 
de Vinaròs suma un total de 26, una cifra muy por 
debajo de la que se registraba década atrás.

"Puertos construiría la lonja, 
pero la cofradía debería hacerse 

cargo del traslado de toda la 
infraestructura, como la fábrica 

de hielo"

"En otros tiempos cuando había 
muchos ingresos en la cofradía, 
hubiéramos podido asumir este 

gasto pero ahora es un riesgo 
pedir un préstamo, cada vez 

quedan menos barcas"

"No puede ser que en el 2019 los 
precios vayan más baratos que hace 
30 años, mientras los gastos se van 
multiplicando. Todo sube, pero el 

pescado sigue bajando y cuando va 
caro es porque hay poco"
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Les portades del 2019
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Les portades del 2019

C/ Sant Francesc, 62 - VINARÒS - Tel. 964 82 60 70
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Les portades del 2019

¡ LA CALIDAD DE SIEMPRE
AL MEJOR PRECIO !

GASOLINERAS TORRES
CTRA. N-340

AVDA. CASTELLÓN, 30
VINARÒS

PAGO EN EFECTIVO
O CON TARJETA

24h.

¡Les desea

Feliz Navidad!
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CORREDURIA DE SEGUROS DESDE 1985

TRABAJAMOS CON LAS MEJORES COMPAÑÍAS
DEL MERCADO PARA OBTENER LOS MEJORES PRECIOS.
¡¡ INFÓRMATE SIN NINGÚN COMPROMISO !!

Av. País Valencià nº 46 Entresuelo - VINARÒS 964 45 53 66          637 654 335          aretha@bortseguros.com

Os desea Feliz Navidad y

Próspero Año Nuevo 2020

diseño de mobiliario |  diseño gráfico  |  rotulación  |  diseño web  |  stands feria

Llenamos de creatividad tu 2020
FELICES FIESTAS

MEDICINA
INTERNA

CIRURGIA I 
TRAUMATOLOGIA

PATOLOGIA DEL 
COMPORTAMENT

DIAGNÒSTIC
PER IMATGE

ANÀLISI CLÍNIC

HOSPITALITZACIÓ

EXÒTICS
PERRUQUERIA

Pl. Hort dels Escribano, 2
cantonada C/ Vila-real

Tel. 964 45 65 31

URGÈNCIES 24 HORES   606 569 836

Els desitja
Bon Nadal
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“Yo estaba convencido de que algo había en 
una cavidad del falso techo en forma de bóveda, 
situada en el pasadizo entre las dos sacristías de la 
iglesia, con lo que convencí al párroco para que me 
dejara subir, lo que requirió usar una larga escalera 
y allí descubrí más de 180 libros y alrededor de 
3.000 documentos sueltos” contaba mientras 
mostraba algunas piezas de este valioso hallazgo.
Hasta la fecha, se creía que en la parroquia 
caligense todos sus libros fueron quemados 
durante la guerra civil y es que se desconocía lo 
que había en aquel recoveco. “Pensé inicialmente 
que a las puertas de la guerra civil alguien los 
dejó allí para intentar preservarlos, pero luego, al 
ver que el libro más “joven” se remonta a 1.893, 
desistí de esta teoría, porque del 1893 hasta el 
1936 no hay absolutamente ni un papel y lo que 
he concluido es que fue en realidad a finales del 
siglo XIX cuando dejaron allí arriba todo lo que era 
archivo definitivo, es decir, lo que no iba ya a ser 
modificado ni utilizado”.
Quixal ha llevado a cabo una ingente tarea 
de organización e interpretación de todo lo 
encontrado y sigue con ella porque es un trabajo 
casi sin fin; falta acabar el fichaje y catalogación 
para culminar con la digitalización. 
El más antiguo, de 1.325, es una escritura notarial 
firmada en Valencia. Sin embargo, la “joya de la 
corona” como el mismo Quixal define, son dos 
pergaminos firmados por sendos reyes: Felipe III 
y Felipe IV, con sus respectivas firmas “Yo el Rey”. 
El primero se trata de una cédula real firmada 
por el rey en el Monasterio del Escorial el 29 de 
septiembre de 1608 dando licencia a la parroquia 
de Vinaròs (que aparece escrito “Binaros”), para 
amortizar 200 libras en moneda real valenciana, 
con el privilegio del descuento de las ¾ partes 

de los derechos de la corona. Casualmente, la 
Carta Pobla de Vinaròs fue firmada también un 
29 de septiembre (de 1241). El segundo lo firma 
Felipe IV el 2 de junio de 1621, dando licencia a la 
parroquia de Càlig para amortizar 5.000 libras en 
monedas real valenciana, con idéntico privilegio. 
Ambas parroquias argumentaban en su solicitud 
que había en estos municipios una situación 
económica delicada, provocada por la marcha de 
los moriscos, tras su expulsión.
Entre los libros hallados los hay de todo tipo como 
de gestión, protocolo, colectas, mortuorios… y 
sacramentales (bautizos, confirmaciones, bodas, 
defunciones y cumplimiento pascual). Hay 
documentos curiosos como una sanción impuesta 
a los sacerdotes de Càlig porque no satisfacían los 
“tributos”; son condenados por el responsable de 
la orden de Santa María de Montesa a depositar 
“499 libras, 13 sueldos y 10 dineros”. Hay incluso 
una nómina de la Inquisición, del siglo XVII.
Fue una sorpresa encontrar un rollo de documentos, 
“bien atado con un lacito, muy primoroso” en 
cuya cubierta envolvente ponía “cartas de poca 
importancia”. ”Fue una gran sorpresa al abrirlo y 
descubrir que fundamentalmente eran de tipo 
económico, como una carta del obispo de Tortosa 
advirtiendo a quien no está pagando sus deudas”.
Estudiando estos libros y documentos hallados, 
algunos en deficiente estado de conservación, se 
puede conocer cómo va creciendo la población de 
Càlig porque aparece la relación de personas que 
vivía en cada casa, “se puede comprobar que en 
el1614 Càlig tenía 600 habitantes y solo contaba 
con 6 calles, porque nadie quería salir a vivir fuera 
de las murallas”. También se pueden conocer los 
apellidos y nombres de pila de siglos atrás en 
Càlig; por ejemplo, en 1614, había 51 “isabeles” 

(por entonces escrito Isabeth), 48 “magdalenas” 
y 35 “úrsulas” (en nombres masculinos el más 
abundante era “Pere”, con 39 vecinos así llamados, 
seguido por “Joan” con 36).
“Esta documentación cuenta la vida de Càlig por 
lo que sirve para conocer mejor cómo hemos 
ido viviendo y creciendo no solo como sociedad 
sino también como estructura urbana” destaca 
Quixal añadiendo que “aquí hay instrumentos de 
investigación brutales, es un material espectacular 
para hacer tesis, tesinas, trabajos finales de master, 
trabajos de filología, de historia…”.
Están, por ejemplo, todos los movimientos de 
entradas y recibos de lo que se ha pagado en 
la parroquia a lo largo de un extenso periodo 
cronológico, incluyendo facturas de importes 
mínimos. Las lenguas fundamentales utilizadas en 
los documentos son el latín y el valenciano, pero 
también sirven para comprobar la imposición 
del castellano a partir del Decreto de Nova 
Planta y posteriores reglamentaciones (1707). Sin 
embargo, resulta curioso el nivel de desobediencia 
de estas normas porque hasta el 1746 continua 
habiendo documentos redactados en valenciano. 
En la misma hoja de uno de ellos,   los primeros 
registros aparecen en valenciano y los últimos, ya 
en castellano (el que era Vicent Gil vicari, pasa a 
firmar como Vicente Gil vicario).
Vecinos caligenses y visitantes pudieron 
ver recientemente parte de estos históricos 
documentos y todo el proceso de su hallazgo y 
catalogación en una exposición realizada en la Casa 
Abadía, organizada por la parroquia y patrocinada 
por el Ayuntamiento.   En esta exposición 
colaboraron Pepe Sans, Fotoclub “La Torre”, Sans-
Sanjuan, Amat Bellés, Jordi Pilar, Joaquin Borràs y 
Juan Manuel Borràs.

La persistencia y la pasión por conocer el pasado de su población ha llevado al profesor del Departamento de Filología y Culturas Europeas 
de la UJI Josep Manuel Quixal San-Abdón al hallazgo en la iglesia parroquial de Càlig de una gran cantidad de documentación, que se 
sitúa entre los años 1.325 y 1.893, entre la que hay pergaminos firmados por los reyes Felipe III y Felipe IV.  

Càlig “reconstruye” su pasado con el hallazgo de documentación, 
incluyendo un pergamino de Felipe III dirigido a Vinaròs

E.Fonollosa
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Dijous 10 de desembre, a la Fundació Caixa  
Vinaròs,Eva Alexellis, Luis Badea, Carlos Bautista, 
Alba Ciurans, Martí Forner i Mònica Salvador, 
alumnat de 1r de Batxillerat de l'IES  José Vilaplana, 
van fer la presentació del seu treball  de recerca 
sobre  Paco Batiste Baila amb motiu del centenari 
del seu naixement el 3 de gener del 1919.

Partint d'un Prezzi com a material de suport, van 
explicar les diferents etapes de  la trajectòria 
vital  d'aquest vinarossenc, supervivent del camp 
d'extermini de Mauthausen a Àustria. Així, el 
públic assistent va conéixer alguns detalls de la 
seua vida. Paco era  fill d'una família treballadora 
molt vinculada a la mar el somni del qual, truncat 
per la guerra civil, era ser mariner com el seu pare. 
Soldat  republicà durant la guerra,  fou ferit a la 
batalla de l'Ebre i confinat a França en un camp 

de concentració; posteriorment fou capturat pels 
alemanys en esclatar la Segona Guerra Mundial 
i deportat a Mauthausen on, segons ell mateix 
relata en el seu llibre, va sofrir molt, va passar 
fam, va ser maltractat i va treballar sense descans 
com la resta dels seus companys presoners. Amb 
l'alliberament del camp, el 5 de maig de 1945, 
Paco va refer la seua vida a  la ciutat marinera de 
Seta, a França. A partir d'aquest moment dedicà la 
seua vida al deure de memòria, explicant a tothom 
l'horror nazi, recordant els morts republicans dels 
camps de concentració i batallant per fer justícia 
amb la paraula i l'acció.

En segon lloc, l'alumnat va presentar un quadern 
de treball organitzat en dues parts: una, centrada 
en el context històric que va viure Paco Batiste, 
i l'altra,  amb un recull d'activitats de caràcter 

individual i també grupal per tal de consolidar la 
informació apresa sobre  aquest vinarossenc.
En la part final d'aquesta exposició van mostrar 
un eix cronològic, molt senzill i clarificador, que 
recorda a Paco Batiste i que romandrà per sempre 
a la biblioteca de l'IES José Vilaplana.

Posteriorment, el divendres 13 de desembre, 
aquest alumnat, acompanyat pel seu professorat, 
va participar en la II Trobada de joves de la CV de 
la Xarxa de Memòria i Prevenció del  Feixisme, 
«Mai Més», organitzada a Xàtiva per l'Amical de 
Mauthausen i altres camps. Juntament amb 15 
instituts d'aquesta Xarxa van recordar la vida i la 
tasca de Paco Batiste; un treball de recerca que els 
va enriquir molt a nivell personal i els va fer prendre 
consciència dels horrors nazis que mai  més s'han 
de tornar  a repetir. 

L'IES Vilaplana recorda a Paco Batiste

X.Flores
La Rondalla Vinarossenca Mar i 
Terra ha estat presentada esta 
setmana per part de la regidora 
de Cultura, Anna Fibla, i ho farà 
públicament amb un concert a 
l’auditori municipal el pròxim 
22 de desembre a les 19 hores. 
Montse Giner i Mari Carmen 
Guarch, com a representants 
de la rondalla, van explicar 
que la decisió de formar-la es 
remunta a finals de l’any 2018, 
per part d’un grup d’amigues 
vinculades al món de la música. 

La seua presidenta és Pili Torné, 
que fa també els arranjaments 
de les cançons.
La rondalla, en la que hi ha 
instruments tan diversos com 
la guitarra, les bandúrries, el 
caragol, l’acordeó i la percussió, 
té actualment una quinzena d’ 
integrants i al larg d’aquest any 
s’han dedicat a assajar, a més de 
participar per primera vegada 
en una actuación durant els 
actes del 9 d’Octubre. El seu 
objectiu és fomentar el folclore 
tradicional valencià.

La Rondalla Vinarossenca Mar i Terra 
es presenta amb un concert a l’auditori el 22 de desembre
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El pasado viernes se celebró en el auditorio “Carles 
Santos” de la Fundació Caixa Vinaròs –Casa Membrillera, 
y organizada por la asociación Trángol, una interesante 
conferencia visual sobre cine, en este caso a cargo del 
historiador local Alfredo Gómez, dedicada a una buena 
parte de las más de 30 películas de largometraje que han 
tenido como escenario de rodaje el Maestrat. 
Desde los albores del cine, empezando con el rodaje de 
“Ana Kadova” en 1912 en Peñíscola hasta la actual “La 
Inocencia” de Lucía Alemany en Traiguera, se hizo un repaso 
visual a buena parte de las producciones cinematográficas  
que, en parte o en su totalidad, han tenido nuestra comarca 
como escenario natural de rodaje. Durante 60 minutos los 
asistentes pudieron descubrir cuáles han sido los films 
más destacados en que los equipos de rodaje, actores y 
directores, desde Pedro Lazaga o Antonio Ferrándiz, han 
tenido esta tierra y sus gentes a la hora de llevar a cabo 
sus proyectos. El autor de la misma quiere agradecer desde 
estas líneas a Esther Forner, a Nati Romeu, a Juanma Beltrán 
y a tantos otros su apoyo y dedicación.

BANDA SIMFÒNICA DE LA SOCIETAT MUSICAL LA ALIANZA

CONCERT DE NADAL
AUDITORI MUNICIPAL “V. AIGUALS D’IZCO”

Dissabte 21 de desembre de 2019 a les 20,00 hores

PROGRAMA

Caballeria ligera (Obertura) F. von Suppé
Tuba Concerto Edward Gregson
 Tuba solista: Oscar Brau Mellén

Cuentos de los bosques de Viena (Valses) Strauss 
A german Christmas     

Dtor: José Ramón Renovell Renovell

El Grup de Debat i Recerca Tràngol presenta  

Aquella Norton 

de Conxita Solans Roda 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

El passat dimecres dia 11 de desembre Conxita Solans Roda va presentar a la Fundació 
Caixa Vinaròs la seua obra literària “Aquella Norton”, la qual ha estat guardonada 
recentment amb el premi Delta de literatura. La presentació va girar al voltant de les 
converses entre l’autora del llibre i el poeta i escriptor Àngel Martí Callau. 

Àngel Martí va presentar “Aquella Norton” com una obra plena d’emocions presents i 
futures que atrapen el lector des d’un primer instant. Es tracta d’una història amb molta 
profunditat en la que el lector pot reflexionar sobre l’etapa de la joventut especialment 
una joventut marcada per una guerra. L’autora del llibre ha sabut conjugar a la perfecció 
diversos fets històrics amb les vides dels personatges.  

Des del Grup de debat i recerca Tràngol li donem l’enhorabona a la nostra companya 
Conxita per la seua gran capacitat com a escriptora.  

 

Conferencia visual sobre cine a cargo del historiador local Alfredo Gómez

CONCERT DE NADAL 
Dissabte 21 de desembre de 2019, a les 20:00 h 

Església Arxiprestal Vinaròs
Cor Infantil Col.legi Ntra. Sra. de la Consolació 

Coral  García  Julbe
Patrocina: Ajuntament de Vinaròs – Reg. Cultura Col.labora: Església Arxiprestal Organitza: Coral García Julbe   

PROGRAMA
COR INFANTIL COL.LEGI “NTRA. SRA. DE LA CONSOLACIÓ”

El noi de la mare                  (popular)
Pastores, venid                    (popular)

Cançó de Nadal                   (Antoni Tolmos)
Director:  Emilio José Salamanca

“CORAL  GARCÍA  JULBE”
Dolça cançó de la nit de Nadal                     Harm. Xavier Ferrer

No lloréis, mis ojos …                                 Lope de Vega / J.L. Blasco
Ding, dang, dong                                         S. Yaroff  (pop. ucraïna)
Nadal, Nadal                                               Anònim  (pop. anglesa)

Ya viene la vieja                                           E. Cifre  (pop. de Castella)
Puer natus in Bethlehem                              Pál Esterházy

Cantique de Noël                                         Adolphe Adam / Arthur Harris
Christmas is a comin                                  Words and Music by Ed Pickell 

Director:  Enrique Meliá i Fortuna

Conjuntament:
Santa Nit               Franz  Gruber
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Divendres , 13  de desembre,  els participants en la tertúlia Àgora vam gaudir 
de la presència de l’autora del llibre que havíem llegit. Es tracta d’Elena Fora i 
la seua primera novel·la “Els silencis del carrer de l’Arc”.
Després d’una breu presentació de l’escriptora, aquesta va compartir amb 
nosaltres com va ser el  camí de la seua  formació  i les raons que la van dur a 
escriure. Expressiu va ser quan Elena va recordar que un dels seus professors 
li deia “tu com a escriptora has de ser com una arquera; es tracta de llançar 
fletxes, llançar fletxes que creen expectatives i després de tot arreplegar-les 
totes”.
Tot seguit ens vam centrar en el llibre, la seua arquitectura , la idea central, 
el tema, la construcció del personatges i el seu mon particular, el treball 
d’investigació històrica,   la importància del llenguatge,...
 “Els silencis del carrer de l’Arc” és un llibre carregat de missatges que ens 
commou des de les primeres línies i prompte te n’adones que els silencis i 
les pors no desapareixen per no parlar-ne , més bé acaben sent la causa de 
les infelicitats . La vida dels protagonistes  ha estat condicionada pels silencis 
ocults: els silencis derivats de la guerra on va desaparèixer el iaio de Bela , silencis 
de culpabilitat, silencis d’amor , silencis  íntims,....D’aquesta manera l’autora 
posa l’atenció en la necessitat de la comunicació com a eina alliberadora . Què 
hauria sigut d’eixes vides si els personatges hagueren parlat...? Cadascun té 
una entitat pròpia, Marcel crea i obri expectatives; Bela, constant i al temps 

víctima del seu mutisme; l’Angel,  amb un punt idealista; l’Olga , la bondat i 
l’amistat; la iaia Isabel, amb el seu punt de realisme màgic i al mateix temps 
exercint un paper de conductora de l’obra..... Excel·lent el treball de l’escriptora 
que sap moure a la perfecció un ample nombre de personatges i que a més 
van i venen en diferents èpoques. 
Al llarg de la tertúlia es posà l’accent en el llenguatge utilitzat per Elena 
, un llenguatge depurat, precís, contextualitzat i capaç de generar belles 
descripcions. Tanmateix és un llenguatge que recupera paraules i expressions  
que  quasi han  caigut en l’oblit.  L’autora mateixa ens donava pistes sobre això: 
“ vull que el meu llenguatge porte al lector més enllà de les paraules “.  
És “Els silencis del carrer de l’Arc” una obra  que de segur, a molta gent li es 
propera per vivències similars a les que  hi relata. Són moltes les famílies que 
han patit aquestos silencis. Una primera  obra  amb una estimable qualitat 
literària,  un llibre  ple d’evocacions i emocions , un crit que reclama el deure 
d’expressar la memòria en veu alta , sense por .
 Enhorabona, Elena , gràcies per haver compartit la tertúlia amb nosaltres.

Mabel Vives  (Tertulia Literaria Àgora)
TERTÚLIA LITERÀRIA ÀGORAPropera  Cita :
   DIVENDRES 24  de gener  , 17.30h  SALA D’ACTES BIBLIOTECA MUNICIPAL VINARÒS
                    O R D E S A     De Manuel Vilas

Reseña literaria. Tertulia Literaria Àgora
“Els silencis del carrer de l’Arc”  d’Elena Fora

CALA PUNTAL - VINARÒS
964 401 037 - 630 416 745

C/ Raimundo d’Alós, 3 - VINARÒS
964 455 904 - 685 369 270

Les deseamos Felices Fiestas
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OPINIÓ 

www.ppvinaros.es
de Vinaròs

Otro año perdido para 
Vinaròs
Por Lluís Gandía, presidente local del PP Vinaròs

Un any més, sense Fira de Nadal

Per Maria Dolores Miralles

Bones Festes!
Per Fernando Juan 
Ejecutiva local PSPV-PSOE

L’agrupació local del PSPV-PSOE 
els desitja unes bones festes 
nadalenques, tant als veïns de 
Vinaròs com a tots els visitants 
de la nostra ciutat. Esperem 

que aquest proper any 2020 ens porte a tots i totes 
una major dosi de cordialitat, empatia i solidaritat 
envers els que ens envolten.
Amb aquests ingredients, potser es pugue fer una 
bona feina.

Finaliza el año 2019 y 
se confirma que ha sido 
un año en blanco para 
Vinaròs porque ni el 

Ayuntamiento, gobernado por el PSPV-PSOE 
y Som Vinaròs, ni la Generalitat Valenciana, 
también en manos de la izquierda, han cumplido 
con nada de lo que prometieron.
Finaliza el 2019 y seguimos sin tener el colegio 
Jaume I. Alsina y Ximo Puig lo prometieron en 
2015, 2016, 2017, 2018 y 2019, pero nada de 
nada. Las promesas se las ha llevado el viento y 
los dirigentes socialistas continúan sin sonrojarse 
por engañar año tras año a los vinarocenses.
Finaliza el 2019 y seguimos sin el segundo 
centro de salud. También lo prometieron en 
2016, 2017, 2018 y 2019 pero nada de nada. 
Ahora la Generalitat anuncia lo mismo que en 
los cuatro años anteriores, que redactará el 
proyecto en 2020 y que las obras comenzarán 
dentro de dos años. Y ante el engaño continuo 
de la Generalitat nuestro Alcalde sigue callado y 
tapando los incumplimientos del gobierno del 
Botànic.
Finaliza 2019 y seguimos sin las obras de 
ampliación del puerto. La Generalitat del PP 
sí que invirtió más de 8 millones de euros en 
la primera fase, pero ha sido llegar la izquierda 
a la Generalitat y al Ayuntamiento y parar las 
obras durante más de cuatro años. De esta obra 
depende el sector pesquero, pero también es 
fundamental para el turismo y el comercio de 
Vinaròs, dos sectores olvidados por Alsina y Puig.
Finaliza 2019 y seguimos sin la ampliación 
del IES Vilaplana, sin la pasarela del Servol, 
sin ver las inversiones prometidas en el 
EDUSI. Continuamos viendo cómo se degradan 
las pinturas de arquitecturas fingidas en la 
Arciprestal, como aumenta el paro todos los 
meses… 
¿Y que nos traerá el 2020? Pues una nueva 
subida de impuestos socialistas. Si en los años 
anteriores el gobierno del PSPV-PSOE y Som 
Vinaròs incrementaron un 10% el recibo del IBI 
o nos subieron la zona azul y aparcamientos 
soterrados, este año nos suben un 13% la tasa 
del consorcio de residuos. La receta de los 
socialistas es siempre la misma: más impuesto 
para pagar sus chiringuitos.
Por todo ello las personas del Partido Popular 
vamos a seguir trabajando los 366 días de los 
disfrutaremos en 2020 en favor y en beneficio de 
todos los vinarocenses. Seguiremos aportando 
ideas, propuestas, mostrando nuestro modelo 
diferente de gestión que beneficia a todos 
porque piensa en todos. Y por supuesto, en 
estas fechas, en nombre del Partido Popular de 
Vinaròs desearles a todos una FELIZ NAVIDAD Y 
PRÓSPERO AÑO 2020.

Un any més, el govern 
municipal torna a vetar el 
mercat de Nadal.

No ho podem entendre de cap de les maneres 
perquè tots els ajuntaments de la nostra comarca 
potencien els mercats locals, ja que es creuen 
que aquest tipus d’actuacions fomenta el 
desenvolupament comercial de la ciutat. Per això 
aquesta decisió arbitrària , no l’entenem, per què 
a la regidora de comerç sempre se li ompli la boca 
en afirmar.” L’Ajuntament de Vinaròs dóna suport a 
totes les iniciatives que incentiven la nostra activitat 
comercial”. 
Caldria que la regidora donés explicacions a 
la ciutadania, perquè no entenem ni podem 
comprendre com, no s’aposta per aquestes 
iniciatives en què Vinaròs va ser pionera, i ens hem 
endarrerit respecte als pobles veïns. El comerç, 
segons l’equip de govern, és un sector vital per a 
la nostra ciutat, ja que, com suposo que sabran, no 
tenim ni industria ni un fort sector primari. 
Tampoc s´ ha invitat aquest any als comerços per 
si volien participar. Ni tan sols s’han fet reunions 
amb les persones que fins aleshores havien 
participat en la fira, per a buscar solucions i 
possibles alternatives.
Què els molesta al govern municipal? Ens volen 
fer creure a la ciutadania que no és rendible, que 
no és assumible per part de l'Ajuntament. Falten 
a la veritat ja que les despeses que pot generar el 
Mercat de Nadal es recuperen en part gràcies a la 
reactivació de visites al mercat local.
Creiem fermament que no fent el Mercat de 
Nadal estem perdent un reclam per als nostres 
comerços. No entenem ni comprenem  per què es 
neguen a fer-lo.
Només empren excuses per no tirar-la endavant. 
Al Mercat de Nadal, encara que era petit, podíem 
trobar una gran varietat de productes del nostre 
poble. A més a més, també era un mercat solidari, 
perquè un dels estands, es deixava a Càritas per 
recollir aliments, activitat importantíssima en els 
temps que corren amb tantes necessitats. També, 
cal dir que aquest mercat s’havia consolidat com 
punt de referència i atractiu pels vinarossencs i 
pels visitants. 
Per tots aquests motius, els demanem que es 
posen les piles, que situen el nostre poble al 
lloc que li correspon i que amb el pas del temps 
hem perdut. Hi ha tres ciutats culturals dels 
nostres voltants que s’estan convertint en punts 
de referència comarcal. Comencen a treballar de 
valent, perquè tenen l’obligació de donar suport 
al nostre comerç, perquè genera, el comerç de 
proximitat, molts llocs de treball. Els xicotets 
comerciants fan un gran esforç per donar un servei 
de qualitat dia a dia, i mantindre el seu negoci, en 
uns moments complicats per a tothom..
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Ante todo, personas

Por Emmanuel Herrera

La capella de Santa Victòria

Per Anna Fibla Pauner

El Nadal ja ha arribat

Per Paula Cerdà

Aquesta setmana volem 
reconéixer el treball realitzat 
l'anterior legislatura per Jan 
Vall, que a poc a poc anirà 
materialitzant-se com la Capella 

Santa Victòria. Un projecte subvencionat en part 
per fons europeus i la diputació per optimitzar els 
recursos del nostre Ajuntament.
S'aproxima el final de les obres i ja és notícia 
autonòmica la troballa de les pintures 
d'arquitectura fingida a la façana. La recuperació 
de les pintures s'ha fet sense cap augment del 
pressupost, els arquitectes després de veure que 
l'estat de la coberta era millor del que es creia van 
destinar tots els recursos possibles als treballs 
de recuperació de les pintures exteriors. Tot un 
regal per al poble que després d'una època de 
destrucció del nostre patrimoni ara es troba en 
aquest petit tresor. Com asseguren els tècnics les 
pintures podrien ser obra dels desencerts dels 
italians que van treballar a l'Escorial en el seu camí 
de tornada al seu país sent molt similars a les que 
tenim a l'Arxiprestal.
Gràcies a aquest projecte hem recuperat un espai 
per dur a terme exposicions i altres actes de 
caràcter cultural que tanta falta ens fa al poble. 
En acabar les obres i aprovar els pressupostos per 
a l'any vinent la Regidoria de Cultura equiparà la 
Capella per tal fi com panels expositors, llums, un 
parell de bancs i vitrines per poder posar en ús 
l'espai i done servei al poble.
A més, hi ha indicis al mateix carrer Santa Rita que 
altres habitatges particulars tinguen pintures, o 
almenys, conserven les decoracions originals, en 
concordança amb la façana de la Capella. Per a tal 
fi, l'equip de govern vol realitzar una campanya 
de  cates  per veure d'alcans del patrimoni que 
hi ha ocult sota les pintures actuals i valorar si 
s'ofereixen ajudes o s'actua directament per posar-
les en valor. Si a la fi es  confirma l'existència de 
pintures, el carrer Santa Rita es convertirà en una 
finestra a la història amb molt valor patrimonial.
Des de l'equip de govern tenim la convicció de 
recuperar i  posar en valor  tot el patrimoni que 
encara ens queda a Vinaròs per dinamitzar-lo i 
donar-li'n un ús tant turístic com idiosincràtic 
que ens fase reconéixer com a Vinarossencs.

Tenim el Nadal a 
tocar ja. Un any 
més, la nostra ciutat 
s’ompli de l’esperit 

festiu on l’estima i la solidaritat estan encara més 
presents entre la ciutadania. Familiars, infants, 
amistats, veïns... tots són ciutadans a qui qualsevol 
els desitja que passen unes bones festes en la gent 
que més els estima. I, com a regidora de Vinaròs, 
també vos vull desitjar bones festes a totes i tots 
des d’aquestes línies.
A Vinaròs vivim el Nadal de forma encara més 
comunitària; com haureu vist ja durant la passada 
setmana amb actes diversos com el Mercat 
Solidari de l’Auditori o les nadales que van cantar 
per diversos llocs la Colla de Dolçaina i Tabal de 
Vinaròs. Però Nadal també va lligat a les tradicions 
comercials, on cada individu inverteix en comprar 
regals i que pot suposar una font d’ingressos per 
al nostre comerç local. Fer comunitat també 
és això: consumir en el petit comerç i afavorir la 
rotació dels diners, de forma que s’asseguren la 
continuïtat dels negocis i llocs de treball de més 
ciutadans. 
Viure en comunitat també significa respectar 
la gran quantitat de població que viu a Vinaròs. 
Quan arriben estes festes més d’una vegada tenim 
problemes pel soroll al carrer; hi ha qui circula en 
més velocitat de la que toca, qui allarga la festa pel 
carrer, qui posa la música més forta... Però hem de 
ser conscients que mentre molts podem disfrutar, 
altres els toca descansar per a poder continuar 
treballant i oferir el millor tracte i somriure als 
negocis de Vinaròs, siga cafeteria, restaurant, tenda, 
etc. I, encara que els diners són més poderosos que 
la gent, també cal reflexionar sobre els horaris 
comercials en estes dates nadalenques. Potser 
hi ha gent que tindrà vacances durant estos dies, 
però molts altres hauran de treballar fins i tot les 
vespres de dies festius. El poder del Capitalisme 
també l’hem de combatre els compradors; intenta 
no comprar a última hora per aconseguir que es 
respecten els horaris també dels que treballen fins 
l’últim moment. Qui treballe eixos dies i les seues 
famílies t’ho agrairan. 
Som els vinarossencs els que fan de la nostra ciutat 
un lloc acollidor per als que ens venen a visitar. 
Som qui mantenim vives tradicions, festes i també 
el comerç local. Bones festes!

Desde Ciudadanos no podemos 
compartir nunca la idea de generar 
falsas expectativas y no afrontar 
las cosas de cara y con valentía. En 

política si algo hay que ser es claro y cristalino.
Dos buenos ejemplos de cómo no debemos 
hacer las cosas los hemos vivido recientemente 
en Vinaròs con las asociaciones de AFANIAD y 
APFERCOM.
A los primeros, se les prometió durante mucho 
tiempo un terreno para desarrollar su valiosa 
actividad, pero después de años de promesas y 
marear la perdiz, finalmente, éste no va a llegar 
por la ineficacia del propio Ejecutivo. Y es que 
los técnicos nos han confirmado recientemente 
que había caducado su derecho a recibir el 
solar. Es decir, el bipartito ha condenado 
cualquier opción para que esta asociación 
pueda mejorar sus acciones en beneficio de 
todos los vecinos.   
Los segundos, por su parte, han sufrido una 
falta total de empatía. Los enfermos renales 
se sienten abandonados por la Conselleria de 
Sanidad y por su propio Ayuntamiento que 
antes se pone del lado de sus compañeros de 
partido que de sus vecinos.
La dejadez es evidente pero lo que es 
todavía más grave es la nula sensibilidad de 
quienes nos están gobernando. Los políticos 
ante todo debemos ser también personas 
¿Cuánto tiempo van a tener que esperar más 
para que se escuchen sus reivindicaciones? 
¿Tiene que ocurrir alguna desgracia para que 
despierten de su letargo estos responsables 
públicos? ¿Qué harían si fueran sus familiares 
los afectados? ¿Dónde están los que venían 
a rescatar personas y a defender a los más 
vulnerables?

Desde luego, este no es el camino. Diligencia, 
gestión pero sobre todo también humanidad. 
Eso es lo que pedimos y procuramos practicar 
desde Ciudadanos. No como otros.
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JAUME I

Jesús Moncada i la sardina de Vinaròs A.C. Jaume I

OPINIÓ 

L’escriptor valencià Ferran Torrent va declarar en 
una ocasió que Jesús Moncada va ser el millor 
novel·lista en català dels anys noranta del segle XX. 
Moncada (Mequinensa, 1941-Barcelona 2005) és 
l’autor que va convertir en alta literatura el reflex 
de la vida de l’antiga Mequinensa, situada a tocar 
de l’aiguabarreig dels rius Ebre i Segre, a la comarca 
del Baix Cinca, que administrativament forma part 
de l’Aragó. El nostre autor sempre es va considerar 
un escriptor català nascut a Mequinensa, lligat al 
marc social i cultural de les terres de l’Ebre.
L’obra de Jesús Moncada, un dels escriptors 
catalans que van ser   candidats a rebre el premi 
Nobel de literatura, i aquell món literari creat al 
voltant de la vida de l’antiga Mequinensa, van 
ser centre d’atenció de milers d’examinands 
valencians. Al gran escriptor devem els retrats, a 
cavall de la realitat i la fantasia, sobre la singular 
població de la comarca del Baix Cinca, abans de la 
destrucció i abandonament de la vila, a principis 
de la dècada dels setanta del segle XX, per les 

construccions dels pantans de Mequinensa i Riba-
roja, que havien de deixar una part de la seua vila 
natal submergida.
Tal com ha explicat l’investigador Marc Biosca, 
en el seu estudi sobre Jesús Moncada (publicat 
per Pagès editors), la minuciositat i la riquesa de 
llenguatge i la caracterització de la multitud de 
personatges de la seua narrativa representen un 
homenatge al món perdut i un relat alternatiu 
al «desarrollisme» franquista. La geografia de 
referència en els relats de Moncada és la de la via 
fluvial de l’Ebre i les poblacions de la riba: Faió, 
Riba-roja, Flix, Miravet, Tortosa, Amposta... Però, on 
queda el País Valencià?
«Sort hem tingut de la sardina de Vinaròs...». Així 
acaba el primer paràgraf d’«Aparició providencial 
de la sardina», un conte del recull Calaveres atònites 
(1999), que representa l’única al·lusió a una realitat 
del País Valencià en l’obra de Moncada. El toc de la 
corneta i el pregó de la peixatera de Mequinensa, 
oferint sardina de la llotja de Vinaròs, desperta un 

senyoret que ha d’apressar-se per recollir 
una carta seua, abans que arribe al jutge 
de pau, on comunica la seua mort per suïcidi, que 
per covardia no havia consumat. L’humorisme de 
l’anècdota narrada no és contradiu amb el fet que 
la venda de peix fresc de Vinaròs apareix ací com 
un senyal de fe en la vida. 
I és que l’obra literària de Jesús Moncada 
ha aconseguit, en bona mesura, remoure el 
descobriment i l’estima per Mequinensa i per les 
terres de l’Ebre en part de la comunitat catalanòfoba. 
Vaig poder assistir a una inoblidable conferència 
de Jesús Moncada a l’Edifici Hucha de Castelló, 
amb motiu de la publicació de Calaveres atònites. 
No conec cap altre acte públic de Moncada al País 
Valencià. En la meua perspectiva, els magnífics 
dictats preparats pels competents examinadors de 
la Junta Qualificadora de la Conselleria d’Educació, 
a principis del segle XXI, representen també una 
certa participació dels valencians en l’homenatge 
a un creador extraordinari. 

Sols cal esperar l’1 de gener per gaudir de 
l’aixecada de barreres i per poder desplaçar-se 
per l’AP-7 sense pagar un euro. L’AP-7 es quedarà 
sense la P. Llavors es posarà l’alçada d’altres vies 
que tampoc cal pagar. I el millor serà vore com 
es posen les medalles i els mèrits d’haver-ho 
propiciat, d’haver començat els tràmits, d’haver 
llevat els peatges.... Però que no s’obliden que 
“ells” van ser els que van prorrogar la concessió 
(nosaltres no podem obviar-ho). Nosaltres som 
associacions veïnals, gent del sud de Catalunya 
i nord del País Valencià, de les Terres de l’Ebre 
i del Baix Maestrat, gent anònima que no hem 
buscat mai protagonisme ni cap medalla, sols 
reivindicàvem i reivindiquem el que creiem just i 
per descomptat ens correspon. 
Aquesta setmana hem fet l’últim tall de carretera 
per reivindicar aquesta gratuïtat. Ha estat, com ja fa 
uns quants, un tall festiu. Però aquest un poc més 
festiu que els altres. No va faltar el començament 

amb  el clàssic  minut de silenci en record dels que 
han perdut la vida a la carretera, però tot seguit va 
començar la festa: vam tenir fins i tot la presència 
de diables d’Amposta que van cremar unes 
quantes “carretilles” per afegir color i espectacle a 
l’acte i, com a colofó, xocolatada (una més). Això 
tot a la carretera, a la N-340. 
Després vàrem anar al museu de les Terres de 
l’Ebre, ubicat a Amposta, on en un acte senzill vam 
donar per conclosa aquesta reivindicació amb 
la satisfacció d’haver-la guanyada. D’haver-ho 
aconseguit. Cinc anys de lluita, amb nombroses 
actuacions, incomptables presències als mitjans 
informatius, reunions amb molta gent, contactes 
amb altres plataformes, etc., etc. I, per descomptat, 
240 dies tallant la carretera. Tantes coses ... Com 
tampoc podia faltar vam fer un record d’aquells 
que ens van acompanyar en la lluita i que ja no 
estan en nosaltres.  De Vinaròs es va lamentar la 
falta dels amics Àngel Granja, Felip Redó i Antoni 

Fabregat. 
En Migjorn ens sentim molt contents per aquesta 
gratuïtat. Una victòria més al sarró. Una més 
aconseguida. Amb els mitjans molt limitats. Sense 
recursos econòmics,  però amb molta voluntat, 
imaginació i convenciment que fèiem allò que 
calia fer hem sumat per a aconseguir-ho. 
Volem amb aquestes línies agrair a tothom que 
hi ha col·laborat d’una forma o una altra i ha estat 
en nosaltres, si bé ha estat en els talls de carretera 
físicament i també a aquells que no van poder 
vindre i que han sentit el mateix que nosaltres. 
També als mitjans de comunicació pel suport i pel 
ressò que ens han donat. Entre tots ho hem fet, 
entre tots ho hem aconseguit. 
A partir d’ara segur que s’obrirà o obrirem un altre 
front, una altra lluita i, en la mesura de les nostres 
forces, seguirem.  
 Vinaròs, 17 de desembre de 2019.

S.Fabregat-AAVV MIgjornL’hem aconseguit!

CUANDO YO YA NO PUEDA.
El día que este viejo y ya no sea el mismo, ten 
paciencia y compréndeme. Cuando derrame 
comida sobre mí camisa y olvide atarme los zapatos, 
recuerda las veces que te limpié y las horas que pase 
enseñándote a hacer esas y otras cosas.
Si cuando converses conmigo repito y repito la 
misma historia que tú conoces de sobra como 
termina, no me interrumpas y escúchame. Cuando 
eras pequeña, para que te durmieras, tuve que 
contarte pacientemente miles de veces el mismo 
cuento hasta que cerrabas tus ojitos.
Cuando estemos reunidos y, sin querer, me haga 
mis necesidades no te avergüences y comprende 
que no tengo la culpa de ello, pues ya no puedo 
controlarlas. Piensa cuántas veces te ayudé de niña 
y estuve pacientemente a tu lado esperando a 
que terminaras tus necesidades cuando lo estabas 
haciendo.
No me reproches porque no quiera bañarme, no 
me regañes por ello. Recuerda los momentos que 
te perseguía y los mil pretextos que inventaba 

para hacerte más agradable tu aseo. Acéptame y 
perdóname ya que el niño ahora soy yo.
Cuando me veas inútil e ignorante frente a todos los 
aparatos tecnológicos que ya no podré entender, 
te suplico que me des todo el tiempo que sea 
necesario para no lastimarme con tú sonrisa burlona. 
Acuérdate que fui yo el que te enseño tantas cosas: 
comer, vestirte y la educación para enfrentarte a la 
vida tan bien como lo haces, son el producto de mí 
esfuerzo y perseverancia por ti.
Cuando en algún momento mientras conversamos 
me llegue a olvidar del tema del que estamos 
hablando, dame todo el tiempo que sea necesario 
hasta que yo recuerde y si no puedo hacerlo no 
te burles de mí. Tal vez no era importante lo que 
hablaba pero a mí me bastaba con que solo me 
escucharas ese momento.
Si alguna vez ya no quiero comer, no me insistas. 
Se cuánto puedo hacer y cuánto no debo hacer. 
También comprende que con el tiempo ya no tengo 
dientes para morder ni gusto para sentir. Cuando 
me fallen mis piernas por estar cansadas para andar, 

dame una mano tierna para apoyarme, como lo hice 
yo cuando comenzaste a caminar con tus débiles 
piernecitas.
Por ultimo, cuando algún día me oigas decir que ya 
no quiero vivir y solo desearía morir, no te enfades. 
Algún día entenderás que eso no tiene que ver con 
tu cariño ni cuánto te amo. Trata de comprender 
que ya no vivo, sino sobrevivo y eso no es vivir.
Siempre quise lo mejor para ti y he preparado los 
caminos que has debido recorrer. Piensa entonces 
que con el paso que me adelanto a dar estaré 
construyendo para ti otra ruta en otro tiempo, pero 
siempre contigo.
No te sientas triste o impotente por verme como 
me ves. Dame tu corazón compréndeme y apóyame 
como yo lo hice, cuando empezaste a vivir. De 
la misma manera que te he acompañado en tu 
sendero te ruego me acompañes a terminar el mío. 
Dame amor y paciencia que yo te devolveré gratitud 
y sonrisas con el inmenso amor que tengo por ti.
Autor Anónimo.

 Antonio NájarDía de la Familia: Carta de un Yayo a los hijos y nietos
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Andrés Albiol
Escrita bastarda 

RESUM  DE TOTS ELS PARTES ESTADÍSTICS PESQUERS PER MODALITATS  I ESPECIES DEL MES DE NOVEMBRE DE L’ANY 2019 (i III)

Brumas y neblinas auspiciaron la pesca
Comenzó la semana el lunes con nieblas matinales, pero durante el día se convirtieron en lluvia. Luego, la 
mar permaneció en calma propiciada por un tiempo húmedo. Al final soplaron aires del suroeste. Se faenó 
cómodo en todas las pesqueras. Las capturas resultaron buenas y las cotizaciones al alza de cara a las 
navidades.
La pesca de arrastre, los ocho bous subastaron a diario langostino, gamba, calamares, choq2uito, pez de 
S, Pedro, pescadilla, salmonete, gallo, rape, peluda, caracol, galera, móllera, caballa, jurel, pejerrei, maira, 
pulpo blanco, canana y morrallas.
El cerco, las tres traíñas están de veda.
La flota de artes menores, las trasmalleras, cuatro barquitas (1 de Peñiscola) calaron las redes a la sepia. 
Dos se dedicaron al mabre, corvina y jurela. Tres lo hicieron al lenguado y rombo. Y una a la langosta, 
bogavante, cabracho, dentón y brótola.
La recoleta de pulpo roquero con cadufo, tres barcos (2 de Benicarló) desembarcaron ejemplares de 2 a 3 
kg.
Y el palangrillo costero, una barca atrapó con anzuelo dorada, pagel, pargo y sargo.
Fiestas de Navidad y Año Nuevo; Por acuerdo provincial se guardará fiesta los próximos días 24-25-31 y 
1. El resto de jornadas laborales se trabajará.

Ecos de ‘Mar’; La ingesta de pescado previene el asma
Científicos australianos han demostrado que comer pescado ayuda la prevención asmática. Según la teoría 
actual el drástico cambio en la dieta en todo el mundo está detrás del aumento de la enfermedad, pues hay 
un consumo creciente de ácido graso poliinsaturado (PUFA) n-6 que se encuentra en los aceites vegetales y 
una disminución en el consumo de PUFA n-3, que tienen en especial los aceites marinos, o sea, se cambian 
las consumiciones de pescado a la comida rápida.
Para el estudio eligieron un pequeño pueblo de pescadores con altos consumos de pescados y un estatus 
socioeconómico bajo, de manera que sus dietas eran a base de aceites marinos y otros productos marítimos 
en lugar de suplementos. Y los resultados fueron que los aceites marinos se asociaron con un menor riesgo 
de tener asma, en concreto hasta un 62%, sin embargo, un alto consumo de aceites vegetales se relacionó 
con aumentos del riesgo hasta el 67%.

En castellà li diuen raya cimbreiro, en anglés 
painted ray, en francés raïa melé i en alemany 
Bastard Streifen. El seu nom científic és Raïa 
microocellata. De l'orde dels Batoïdeus i 
de la família dels ráyids té un cos de forma 
romboïdal, amb la cara dorsal convexa i la 
ventral plana. Peix cartilaginós. Esta espècie 
de rajada té un morro i rostre curts, sent una 
prolongació del cartílag rostral, que impedix 
que s'unisquen per davant les dos aletes 
pectorals. Bords anteriors al disc sinuosos. 
Boca lleugerament arquejada. Dents agudes 
amb fileres de 44 a 54 disposades en mosaic, 
que es gasten les davanters i  reposen les 
saguers. Ulls amb orbites prominents, i 
els espirácles situats darrere són majors. 
Les obertures nasals es comuniquen amb 
l'aparell bucal per mitjà d'un solc superficial. 
Brànquies xicotetes i curtes. Els òrgans del 
tacte i gust es repartixen per tot el cos, estant 
entrellaçats per uns canals que transporten 
mucositat elaborada per unes glàndules. 
Pell recoberta per denticles dèrmics xicotets 
en la zona dorsal. Posseïx escuts punxeguts 
amb espina en angle recte, que van en sèrie 
sobre el dors cap a l'atrofiada cua que al final 
té dos aletes dalt, a més d'estar vorejada 
a cada costat d'una altra sèrie de ganxos. 
Regió ventral llisa. Talla 80 cm. De color gris 
arenós amb taques i línies blanquinoses 
paral·leles. Sense ocels. Ventre blanc. L'òrgan 
copulador del mascle és la part anterior de 
les aletes ventrals. La femella, una vegada 
fertilitzada posa ous en una càpsula còrnia 
coriàcia quadrada, amb unes banyes en els 
seus cantells que fixa al substrat. Després 
d'uns quants mesos l'aleví ho trenca i 
acampa a gust. Nada amb moviments 
ondulatoris de les aletes pectorals, sense 
batre les ales. Preferix fons de 100 m en llocs 
fangosos. Caça soterrat a l'aguait darrere de 
peixets i furgant amb el morro en el fang 
per a atrapar cranquets, etc. Es captura amb 
arts d'arrossegament, tremall i palangre. 
De valor comercial mig. Les seues blanques 
carns es fan fregides i en salses, després d'un 
procés de netejat, bullit, etc.

PEIXOS                               
Seitó (Boquerón)                             5.071 Kg
Maira (Bacaladilla)                                5
Escrita (Raya)                                         233
Mantes (Batoideos)                                 7
Besuc (Besugo)                                      149
Boga i Xucla(Bogue/Picarel)        251
Rallat (Bonito)                                        603
Llampuga (Lampuga)                          12
Caballa (Verdel)                                  630
Vetes (Cintas)                                      13
Congre (Congrio)                             1.589
Gall (Pez de San Pedro)                      87
Orá (Dorada)                                  4.343
Móllera (Fanéca)                            1.344       
Gallineta (Cabracho)                          46
Sorell (Jurel, Chicharro)                  5.965

Esparrall (Raspallón)                         719    
Palá (Lenguado)                               740              
Sard (Sargo)                                      40
Lliri (Anjova)                                  1.047                 
Llobarro (Lubina)                               22
Mabre (Herrera)                              388
Aranya (Vívora)                              264
Pagell (Pagel, Breca)                   1.045
Peluda (Solleta)                              525
Peix espasa (Emperador)           3.924                                 
Lluç (Pescadilla, Merluza)         4.720
Rap (Rape)                               1.449
Aspet (Espetón)                          291
Rom empetxinat (Rodaballo)          1
Juriola (Rubios)                           457
Moll (Salmonete)                     8.849
Morralla (Serranos, etc)           1.507

Sardina                                    2.758
Mero (Cherna)                                1
Letxa (Pez limón, Serviola)           64
Bacoreta (Sarda)                           40
Sorella (Jurel real)                     108
Llisa (Mújol)                             1.403
Pagre (Pargo)                               2
Biso (Verat, Estornino)                312
Gatet (Pintarroja)                           52                        
Roncador (Roncón)                         3                           
Rata (Miracielo)                             74
Tigre(Lenguado portugués)    14
Corva (Corvallo)                             41
Miseria (Gallo)                                12
Peix de rei (Pejerrey)                     115
Mamona (Brótola de roca)               17
Saboga (Alosa)                                 26

Dèntol (Dentón)                                 22
Palomida(Palometa blanca)              7
Reig (Corvina)                                   79
Morruda (Sargo picudo)                     7
Vidrià (Mojarra)                                43
Salpa (Salema)                                98
Rom (Rombo)                                  60
                                                   ______
Total    ..................             50.690  
CRUSTACIS:  
Cranc de paleta o de bou            127
Escamarlà (Cigala)                        2
Llagostí (Langostino)                    1.358        
Galera (Estomatoiedo)                  4.873
Llagosta (Langosta)                           70
Gambes (Camarones)                       46
Llomàntol (Bogavante)                        6             

                                                   _____
Total      .......................      6.481
MOL·LUSCOS:
Calamars (Calamares)                   1.067
Sepió punxa (Choquito)                    210
Canana (Pota, Volador)                   524
Sèpia (Jibia, Choco)                       1.540
Polp roquer (Pulpo 
roquero) 2.149
P. blanc (P. blanco)                        1.015
P. masquer (P. almizclado)              308
Pulpón (Polpa, P. patudo)                    3
Cargol punxent (Cañailla)               254
                                                    _______
Total     ......................         7.069
TOTAL EXTRACCIÓ…     64.239
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Asesoría
de nutrición
y dietética

No empieces una dieta
que terminará algún día,

comienza un estilo de vida
que dure para siempre.

Paseo San Pedro 6
y c/ Almas 113. Vinaròs
T.  964 828 756
www.nutriestudio.com
info@nutriestudio.com

Asesoría
de nutrición
y dietética

No empieces una dieta
que terminará algún día,

comienza un estilo de vida
que dure para siempre.

Paseo San Pedro 6
y c/ Almas 113. Vinaròs
T.  964 828 756
www.nutriestudio.com
info@nutriestudio.com

Navidad!
Nuestro equipo os desea

¡ Feliz

Infantil masculí nord 1
C.Bm.Vinaròs.      20
U.E.Betxí.         13
Vinaròs.Aitana, Ibai(5), Ewen, David(6), 
Alexis(2), Ivan(1), Minerva, i Abel(6) . El 
nostre infantil va conseguir la primera 
victòria de la temporada i l’alegria va ser 
total. 
Cadet Masculí Preferent nord 1
C. BM. Vinaròs. 19
C.H. Vila-real.   21
Vinaròs.Amare, Martín(1), Raga(9), 
Unai(1), Biel(5), Carlos(2), Sergio(1), 
Juanpe, Fernando i Ulises. Partit 
accidentat en el Pavelló Municipal 
d'Alcanar.

Mala gestió dels nostres en l'últim quart, 
on no han estat bé ni defensivament ni 
ofensivament.
Juvenil 2 div nord 1
Tudor Bars C.Bm.Vinaròs.  25
CH.Benicarló.    29                    
Vinaròs.Nogales, Dani, Sergi(1), 
Quin(12), Rubén, Juan(2), Didac, Ayza(1), 
Víctor, Iker(8), Marcos, Tomás i Sebas(1).
La sort va caure de part dels forasters 
i en els últims minuts van tindre més 
encert per endur-se un partit que no es 
mereix perdre ningú.
Sènior 1 auto nord 3
Farmateca C.Bm. Vinaròs.  32
Castell d'Onda.                    26

Vinaròs. Marc, Carlos, Jesús, Serrano(2), 
Ian, Eddy(15), Rubén(1), Nahuel(6), 
Miralles, Martín(2), Jaime(4), Sergi(2) 
i Agustín.  El Farmateca continua a la 
seva, des del primer partit que va jugar 
i va perdre, no ha perdut cap partit 
més. El dissabte va debutar Jaime, 
exjugador de l’Eivissa de 1ª divisió 
i que per motius laborals està per 
les nostres terres i vol continuar 

lligat al mon del handbol, con 
defensor que encara donarà més 
fermesa a la línea més forta del 
Farmateca. Per lo referent al partit, 
no serà per recordar. Els forasters 
prou feien en no deixar despegar al 
Vinaròs a l’electrònic, mentrestant 
tant els rogets van perdre infinitat 
de pilotes i la defensa per moments 
feia aigua.

Redacció
Dissabte el passeig de Fora del Forat serà l'escenari 
d'una nova edició del Duatló Escolar que cada 
any organitza el Club Triatló Vinaròs, amb la 
col·laboració de l'Ajuntament. Es tracta d'una 
competició popular, no competitiva, adreçada per 
als xiquets de les categories benjamí, aleví, infantil 
i cadet, amb la finalitat de fomentar la pràctica de 
l'esport.
El regidor de l'àrea del consistori vinarossenc, 
José Chaler, ha insistit que "aquest tipus de 
competicions sobretot volen mostrar als més 
petits que l'esport és per gaudir, al mateix temps 
de fomentar la seua pràctica dintre d'un estil de 
vida saludable". Pel que fa a la Duatló, el regidor 
destacava que els xiquets hauran de realitzar una 
cursa a peu, després continuar amb una carrera en 
bicicleta i finalitzar de nou amb una cursa a peu.
El membre de la junta del Club Triatló Vinaròs, 
José Antonio Franco, ha destacat que enguany 

també podran participar els pares en la modalitat 
de parelles, fins a l'edat dels 10 anys del xiquet. 
Segons indicava la idea és que animen als fills i 
estiguen al seu costat per aconseguir finalitzar la 
prova de forma conjunta. En aquest sentit, Franco 
insistia que es tracta d'una competició de caire 
popular, on el més important és gaudir de l'esport.
Cal destacar que les distàncies de la Duatló 
s'adaptaran segons la categoria, des dels 250 
metres de la cursa a peu, 1000 en bici i 125, en la 
modalitat multiesport, fins als 2.000 metres a peu, 
8.000 en bici i de nou 1.000 metres a peu per a la 
categoria infantil.
Les inscripcions per a la Duatló Escolar que es farà 
aquest dissabte a partir de les 15:30h, al passeig de 
Fora del Forat, es poden realitzar des de la pàgina 
web www.hj-crono.es. Franco assenyalava que, 
tant els pares com els xiquets, podran participar 
amb la bicicleta que consideren més oportuna, 
això sí amb l'ús obligatori de casc.

Triatló de Vinaròs
Per la seua banda, el president del Club Triatló 
Vinaròs, Roberto Ronchera, comentava que ja 
s'està treballant en l'organització d'aquesta prova 
tan destacada de la nostra província. L'any vinent 
serà la 30a edició de la Triatló de Vinaròs, una 
competició consolidada que sempre aconsegueix 
la participació  d'atletes d'arreu de l'Estat espanyol.
Ronchera assenyalava s'està estudiant la 
possibilitat de canviar el circuit per oferir una prova 
més atractiva, una decisió que ja es detallarà en el 
moment de fer la presentació oficial de la triatló.

Vinaròs acollirà dissabte una nova edició de la Duatló Escolar
Es tracta d'una competició de caire popular oberta a tots els alumnes de la localitat, on fins i tot podran 
participar amb els pares per aconseguir finalitzar la prova

HANDBOL
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REPARACIÓN
Taller o  Domicilio

Empresas - Particulares
SERVICIO TÉCNICO INFORMÁTICO

- Sobremesas - 
- Portátiles -  

- Equipos Gaming -
- Smartphones -

Financiación hasta 10 meses sin intereses. Consulta las condiciones de pago

¡ F eliz
  Navidad !

Tablet Huawei Mediapad T3 
10/ 9.6" IPS/QUAD CORE 
1.4GHZ/2GB RAM/16GB/Android 
7.0/Gris

Portatil HP 14-DK0008NS RYZEN3 3200U 
2,6GHZ/8GB DDR4/128GBSSD/14I"/W10/blanco

NOVEDAD marca REALME 
Móvil REALME 5 6.5"/OCTACORE/ 
4GB/128GB/AND 9/Crystal Blue 

Pulsera de actividad Xiaomi 
Mi Smart Band 4 negra 
MGW4052GL

€119
€349

€159

OFERTÓN
INICIACIÓN AL 

GAMING

€379

País Valencià, 11  VINARÒS t. 964 45 56 60 - http://www.pcbox.com

PcBox GAMING 
Bronze AMD 
Ryzen 3
3200G/8GB/240SSD

Procesador AMD RYZEN 
2200G M

Memoria 8 Gb ram 3000 Corsair 

Placa base Gigabyte

Disco Duro 240 Gb SSD Kingston

Caja Semitorre Coolbox Deepstorm

Fuente alimentación 600W

‘90€34
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El dissabte 14 de desembre es va celebrar a la 
Piscina Municipal de Benicarlo, la Segona Jornada 
de la Lliga de Promeses Nord de categoría Benjamí 
i Aleví.
Per part del CNV van participar 39 nadadors : 
Sara, Elena, Agnes, Laia, Sara, Arancha, Ariana, 
Vera, Teresa, Valeria, Ariadna, Paula, Martina, 
Naiara Milena, Marta, Eva, Abril, Zoe, Gemma, 
Karina, Alvaro, Hector, Hugo, Ruben, Dylan, 
David, Ivan, Dino, Aleix, Nacho, Ernesto, Joan, 

Gabriel, Alex, Roger, Pol, Pau, Alexis i Damian. 
Acompanyats pels seus entrenadors : Toni Bordes , 
Marc Vea i Isidro Martorell.
En aquesta jornada, els alevins van nadar les 
proves de 400 metres lliures i 100 metres esquena 
i els benjamins van nadar 100 metres lliures. 
 
Tots els nadadors ho van fer molt bé, 
esforçant-se per millorar els seus temps. 
 

En les proves de relleus: 
Els benjamins van nadar 4x100 metres esquena, 
destacarem la segona posició de l' equip 
masculí   format per Gabriel, Damian, Pau i Joan. 
Els alevins van nadar 4x100 metres lliures, 
destacarem les primeres posicions tant femenina 
com masculina dels equips formats per : Arancha, 
Sara, Ariana i Sara (equip femení) i Alvaro, Dino, 
Dylan i David (equip masculí).

Nueva victoria del Vinaròs CF, y en esta ocasión, a 
domicilio, el Palmar de Borriol.
Mala clasificación, para el rival de turno, que 
tan sólo había ganado un partido, y eso si, en la 
jornada anterior, con un equipo reforzado y en 
difícil campo del Rafalafena. Con estos alicientes 
se preveía un partido complicado, ante un equipo 
que busca salir de posiciones de descenso.
Comenzó el partido, y en apenas 5 minutos, el 
resultado se decantaba del lado visitante. Con un 
magistral pase de Hugo, y definición perfecta, a las 
que nos tiene acostumbrados, el gran goleador 
Raúl. A partir de aquí, y con un juego directo, 
con acumulación de jugadores atrás y delante, 
el Borriol ponía en serios aprietos la portería de 
Manel. En una de las llegadas y con gran desacierto 
de los nuestros se producía el empate, mediada la 

primera parte. Con acciones peligrosas del Borriol 
y un Vinaròs que no se sentía cómodo en el partido, 
se llegó con tablas al descanso.
Con un guión parecido, comenzaba la segunda. 
Hasta que, hay que decir, a partir del 65 cambia 
todo. Cambios, que dieron frescura al equipo, 
penalti a Raúl, expulsión que conlleva el penalti, y 
en fin, se pone todo de cara, de aquí al final, sólo 
quedó la incertidumbre en el marcador, ya que 
sólo había un equipo que mandaba en el juego, 
el Vinaròs CF, que tuvo varias ocasiones, Espi, 
larguero, Fone, Chiki entre otras, estuvieron muy 
a punto de marcar, no fu así, pero en esta ocasión, 
poco cedimos ante el rival, en último tramo de 
encuentro, y los 3 puntos se vinieron a casa.
Esta victoria nos permite mirar de cerca a la parte 
media alta de la clasificación. Y llegar al último 

partido de la primera vuelta, que coincide con el 
último del año, con la ilusión de ganarlo y escalar 
posiciones, de cara a un intenso y difícil inicio de 
año, que a buen seguro, marcará los objetivos 
finales de la temporada. 
Destacar como notas negativas del encuentro, 
la lesión de Ferrán, y como positivas, la vuelta de 
Ernesto, tras lesión, y la consolidación del joven, 17 
años, Mark Blasco en la zaga vinarocense, así como 
la habitual presencia de Gerard, que ejerció con 
maestría, esta vez como masajista.
Próximo partido, domingo 22 a las 16 horas, en 
nuestro estadio contra el Benicense, no falles ! 
Amunt Vinaròs !

Segona jornada lliga de Promeses

Victoria del Vinaròs CF en el Palmar de Borriol

Natació



21 de desembre de 2019

57

Extra Nadal

ESPORTS

El Club Taekwondo Atencia   ha participat 
en el Campionat de Nadal de l'Alcora amb 
10 esportistes obtenint aquests resultats:  
Alberto  sorin  - OR
 Víctor Núñez - BRONCE
Íñigo Berincoa - BRONZE 
Els més petits van participar obtenint .
Wei Tau Lin  - TROFEU 
Ainara hautes - TROFEU
Aaron Querol -  TROFEU
Isaac Alcàsser - TROFEU
Efrén Alcàsser - TROFEU
Oriol roca. - TROFEU 
Pol Callarisa  - TROFEU

Bon Nadal
i Feliç Any 

2020!

El Club Taekwondo Atencia, al Campionat de Nadal de l’Alcora
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Regidoria de Transició ecològica, govern obert i innovació digital

                  Actividades planificadas 
            DICIEMBRE 2019 

 

                     https://www.facebook.com/ecologistasenaccionvinaros/ 
            http://www.ecologistasenaccion.org/rubrique278.html 
            http://www.internatura.org/grupos/apnal.html 

    

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

          6  “Censo de aves y mamíferos marinos-RAM”   
De 8,30 a 11,30 h., el puerto de Peñíscola (Castellón), acogerá una 
nueva sesión de observación y conteo de la biodiversidad marina. 
Más información: 610604180 
 
 
 
           14 ¡Taller práctico sobre compostaje! Experiencia 
de formación dedicada al mundo de la creación de compost a través 
de los residuos orgánicos cotidianos. La experiencia práctica se 
realizará, durante la mañana, en una finca privada del Puig de la 
Ermita en Vinaròs. El plazo de inscripción finaliza el jueves 12, a las 
21,00 h. ¡Plazas limitadas! Más información: 677373611 
 

          15 ¡Reactivamos nuestro vivero forestal! La 
mejor máquina para absorber CO2: ¡Los árboles! Y para ello nada 
mejor crear plantones autóctonos de cara a las futuras 
repoblaciones. Si te apetece colaborar para reactivar nuestro vivero 
forestal, durante la mañana, crearemos uno en terrenos privados 
del Puig de Vinaròs. Más información: 610604180 
 

           21 ”Censo nacional de grullas (Grus grus)”. 
Diferentes grupos locales de Ecologistas en Acción (Vinaròs y Vila-
real) y SEO BirdLife CS, colaborán en el VII censo nacional de 
grullas visitando zonas interiores y costeras de la provincia.  
Más info: vinaros@ecologistesenaccio.org;  ger@internatura.org; 
seo-castellon@seo.org  

 

          16 y 17 ”Censo de rapaces nocturnas 
(NOCTUA)”. Una año más censaremos las poblaciones de 
búhos, lechuzas y mochuelos de Vinaròs, Sant Jordi, 
Traiguera y Càlig. Coordinación: 677310173 / 610604180 
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XXXI CERTAMEN 
DE NADALES
CORAL INFANTIL MISERICÒRDIA
COR JOVE ESMUVI
CORAL JUVENIL SANT SEBASTIÀ
ORFEÓ VINAROSSENC

CONCERT

dilluns

23
desembre

2019

Hora: 19.30 h
Lloc: Auditori Municipal 
de Vinaròs
Preu: gratuït
Públic: tots els públics

EXTRAORDINARI 
CONCERT 
DE NADAL
COR INFANTIL COL·LEGI NTRA. SRA. DE LA CONSOLACIÓ
CORAL GARCÍA JULBE

CONCERT

dissabte

21
desembre

2019

Hora: 20.00 h
Lloc: Església Arxiprestal 
de Vinaròs
Preu: gratuït
Públic: tots els públics

PRESENTACIÓ 
DE LA RONDALLA 
VINAROSSENCA 
MAR I TERRA

CONCERT

diumenge

22
desembre

2019

Hora: 19.00
Lloc: Auditori Municipal 
de Vinaròs
Preu: gratuït
Públic: tots els públics

CAMBIO 
DE HÁBITO 
(Sister Act)
Grup Les Mil i Una

Direcció: Toni Guillot

2020

Hora: 22.30 h
Lloc: Auditori Municipal 
de Vinaròs
Preu: 5 €
Públic: tots els públics
Idioma: Castellà

TEATRE

divendres

03
gener

dissabte

04
gener
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ANUNCIO
AUTORIZACIÓN 

DE TERRAZAS 2020
Se recuerda que de acuerdo con la 
Ordenanza reguladora de las instalaciones 
y ocupaciones de la vía pública del 
Ayuntamiento de Vinaròs, aprobada 
definitivamente por el Pleno de la 
Corporación de 26 de marzo de 2015, 
con carácter previo a la instalación 
de TERRAZAS en la vía pública es 
necesario solicitar la correspondiente 
AUTORIZACIÓN, a la cuál deberá 
acompañarse la documentación señalada 
en el artículo 46 de la citada ordenanza.
Las autorizaciones podrán ser anuales o 
de temporada, sin que en ningún caso la 
fecha de caducidad pueda exceder del 31 
de diciembre del año en curso.
Asimismo se recuerda que se debe 
solicitar cada año la renovación de la 
autorización para los casos previstos en el 
artículo 50.3 de la ordenanza: 
“Las autorizaciones se entenderán 
renovadas, en los casos en que no hayan 
cambiado las circunstancias concurrentes 
cuando se concedió el permiso para la 
instalación de la terraza, ni las condiciones 
impuestas por la Administración para el 
otorgamiento de la autorización, ni haya 
sido objeto de sanción firme por infracción 
grave. Para ello se presentará, cada año, 
dentro de los DOS MESES anteriores 
al nuevo período de ocupación: 
declaración responsable por escrito de 
cumplir en su totalidad los requisitos que 
le fueron exigidos, justificante de pago 
de la tasa del año en curso y autorización 
de los titulares de los establecimientos 
colindantes. Por parte de los Servicios 
Técnicos Municipales y de la Policía Local, 
se comprobará el cumplimiento de las 
condiciones originales de autorización y 
se elaborará el correspondiente informe 
que será remitido al departamento de 
Gobernación y, en su caso, de Actividades. 
La renovación se podrá llevar a cabo 
durante un plazo máximo de hasta 4 años 
adicionales consecutivos”.
Las acciones u omisiones que contravengan 
la ordenanza podrán ser sancionadas con 
multas de hasta 3.000 euros.
A partir de este año las personas jurídicas 
tienen la obligación de presentar su 
solicitud por la Sede electrónica de Vinaròs, 
pero las personas físicas también pueden 
presentarlo. Los pasos a seguir son: 

Sede electrónica de Vinaròs
Trámites y gestiones 
 Sede electrónica
  Catálogo de trámites
 Seleccione materia: Patrimonio
Solicitud de instalación y ocupación de 
vía pública con mesas, sillas o toldos (Para 
terrazas que no han sido autorizadas por 
decreto de alcaldía) 
    
Declaración de renovación de autorización 
de instalación de mesas, sillas y toldos 
(Para terrazas autorizadas por decreto de 
alcaldía) 

ANUNCIO
Por Decreto de Alcaldía de fecha 12 de noviembre de 
2019 se procedió a la aprobación del padrón de la tasa 
del mercado municipal del segundo semestre de 2019, 
determinándose así mismo la exposición de las mismas en 
el Tablón de Anuncios del Ayuntamiento y en el BOP.

El periodo voluntario de pago de dichas tasas será del 1 de 
diciembre de 2019 al 31 de enero de 2020.
Los recibos domiciliados recibirán el cargo en cuenta a 
partir del día 15 de diciembre de 2019. El resto recibirán 
en su domicilio carta de pago para realizar ingreso en 
cualquiera de las formas allí indicadas.

Lo que se hace público para su general conocimiento

Las terrazas que hayan estado 
autorizadas mediante decreto de 
alcaldía durante el año 2019, tiene 
que renovar su solicitud dentro de los 
meses de noviembre y de diciembre (2 
meses antes de montar la terraza), si se 
trata de terrazas anuales, puesto que 
de no hacerlo así perderán su derecho 
de renovación y tendrán que volver a 
empezar de nuevo el procedimiento de 
solicitud de autorización de ocupación 
de vía pública, tal y como establece 
el artículo 50.3 de la Ordenanza de 
ocupación de vía pública.

Artículo 50.3 de la ordenanza: 

“Las autorizaciones se entenderán 
renovadas, en los casos en que no 
hayan cambiado las circunstancias 
concurrentes cuando se concedió el 
permiso para la instalación de la terraza, 
ni las condiciones impuestas por la 
Administración para el otorgamiento 
de la autorización, ni haya sido objeto 
de sanción firme por infracción grave. 
Para ello se presentará, cada año, 
dentro de los DOS MESES anteriores 
al nuevo período de ocupación: 
declaración responsable por escrito de 
cumplir en su totalidad los requisitos 
que le fueron exigidos, justificante 
de pago de la tasa del año en curso 
y autorización de los titulares de 
los establecimientos colindantes. 
Por parte de los Servicios Técnicos 
Municipales y de la Policía Local, se 
comprobará el cumplimiento de las 
condiciones originales de autorización 
y se elaborará el correspondiente 
informe que será remitido al 
departamento de Gobernación y, en su 
caso, de Actividades. La renovación se 
podrá llevar a cabo durante un plazo 
máximo de hasta 4 años adicionales 
consecutivos”.

Las personas jurídicas tendrán 
que tramitar sus solicitudes 
obligatoriamente por la Seu 
electrónica, mientras que las personas 
físicas podrán elegir entre presentarlas 
en la oficina OIAC o por la Seu. 

Para descargar el modelo de renovación 
deberá seguir los siguientes pasos:

Entrar en www.vinaros.es, 
tràmits i gestions, 
Seu electrònica,
catàleg de tràmits, 
seleccioni matèria: Patrimoni 
Escoger el modelo nombrado: 
“Declaració de renovació 
d’autorització d’instal·lació de 
taules, cadires i tendals”.

RENOVACIÓN  DE  
TERRAZAS  AUTORIZADAS  

DURANTE  EL  2019

AJUNTAMENT DE VINARÒS, informa:

HORARI DE LES CELEBRACIONS DE LA NIT DE NADAL, DURANT EL DIA DE LA NIT 
DE CAP D’ANY/ANY NOU

D'acord amb el que disposa l'article 2.4 i 2.5 del Decret 30/2018, de 14 de desembre, del 
president de la Generalitat, pel qual es regulen els horaris d'espectacles públics, activitats 
recreatives, activitats socioculturals i establiments públics, per a l'any 2019, s'estableix:

«Article  2.  Quatre:  Els  espectacles,  establiments  públics  i  activitats  recreatives  i 
socioculturals, inclosos en l'àmbit d'aplicació d'aquest decret, podran prolongar l'horari de 
tancament durant el dia de la nit de Cap d'Any/ Any Nou en noranta minuts, sobre 
l'establit en l'apartat 1 d'aquest article.

Article 2. Cinc: Els espectacles, establiments públics i activitats recreatives i socioculturals, 
inclosos en l'àmbit d'aplicació d'aquest decret, podran prolongar l'horari de tancament en 
seixanta minuts, sobre l'establit en l'apartat 1 d'aquest article, en les dates següents:

(...)

- Dia 24 de desembre, nit de Nadal

(...)”

Als efectes oportuns.

DOCUMENT FIRMAT ELECTRÒNICAMENT 
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AJUNTAMENT DE VINARÒS, informa:

HORARI DE LA CELEBRACIÓ DE LA NIT DE REIS.

D'acord  amb el  que disposa l'article  2.5  de  l’Ordre  57/2019,  d’11  de  desembre,  de  la  
Conselleria de Justícia, Interior i Administració Pública, per la qual es regulen els horaris  
d'espectacles públics, activitats recreatives, activitats socioculturals i establiments públics 
per a l'any 2020, s'estableix:

Article 2. Cinc: Els espectacles, establiments públics i activitats recreatives i socioculturals, 
inclosos en l'àmbit d'aplicació d'aquesta ordre podran prolongar l'horari de tancament en 
seixanta minuts, sobre l'establit en l'apartat 1 d'aquest article, en les dates següents:

«(...)

- Dia 5 de gener, Nit de Reis.

(...)”

Als efectes oportuns.

DOCUMENT FIRMAT ELECTRÒNICAMENT
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21 de desembre de 2019
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Extra Nadal

ESQUELES

De la teva esposa, fills, nets, nores
Mai t’oblidem, sempre estàs en els nostres pensaments

i et recordem en molt de carinyo

4t aniversari de:

Felipe Calduch Juan

Que ens va deixar el día 19
de desembre de 2015 

D.E.P.

Rogad a Dios por el alma de:
Amparo Navarro Segarra
Que murió cristianamente en Vinaròs

el dia 16 de diciembre de 2019
a los 77 años de edad 

D.E.P.

 Esposo, hijas, hermano, nietos, yernos,  
cuñada, sobrinos, y resto de familia;  

siempre te recordarán con cariño

       La família agradece toda la atención recibida y todas las 
muestras de afecto y condolencia que nos han mostrado. 

La família Luciano Navarro vol expressar el seu agraïment a 
la Unitat d’Hospitalizació a Domicili de l’Hospital Comarcal, 
infermera gestora i infermera del Centre de Salut de Vinaròs 
per la ràpida i atenta atenció rebuda en tot moment, durant 

el procés de la malaltia d’Amparo.

T’enyorem

1r Aniversari de:
Ramón Bofill Salomó

que va faltar a Vinaròs
el dia 19 de desembre 

de 2018 als 85 anys d’edat

La teua família i amics

21 de desembre de 2019



agenda

Parròquia arxiprestal de l’Assumpció: Laborals: 9.00 i 19.00 h 
Dissabte: 9.00, 19.00 h.  Diumenge: 9.00, 12.00 i 19.00h. 
Convent Divina Providència: Laborals: 19.30 h. Festius: 10.30 h.
Parròquia de Santa Magdalena: Laborals: 8.30 i 19.30 h. 
Dissabte: 8.30 i 19.30. Diumenge: 9.00, i 19.30h
Sant Roc: Dissabte: 20.30h (juliol i agost)
El Carme dels Mariners: Diumenge: 10.15 h
Residència de Sant Sebastià: Laborals: 9.00 h. Diumenge: 10.00 h
Església Evangèlica (St. Josep 69): Diumenges: 11.00 h, Dimarts estudi 
bíblic: 20 h 
Església Evangèlica (av. Tarragona): Diumenge: 11 h

HORARI DE MISSES

AUTOBUSOS
 VINARÒS - BARCELONA
4.25, 5.55, 6.55, 7.35, 8.25, 8.45, 9.45, 10.45, 12.45, 13.45 13.15, 15.20, 
17.35 i 19.45. 

*

Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 902 11 98 14 · HIFE

 VINARÒS - BCN-AEROPORT
4.25, 5.55, 6.55, 7.35, 8.25, 9.45, 10.45, 10.45, 12.45, 13.45, 15.20, 17.15 
i 19.45. 

 VINARÒS-CASTELLÓ
6.30, 8.20, 8.30, 13.20, 15.00, 18.50, 19.05 i 22.00
Els que van per la AP-7 surten des de la parada del riu Servol, 
des de l'avinguda Llibertat, Picasso i l'Hospital Comarcal
*Confirmeu l’horari al 964 40 19 36 · AUTOS MEDITERRÁNEO
 CASTELLÓ-VINARÒS
6.20, 8.15, 8.50, 13.00 (13.20 diumenges i festius), 15.50, 16.20, 
19.00 i 20.10
Sortida des de Castelló Renfe
*Confirmeu l’horari al 964 40 19 36 · AUTOS MEDITERRÁNEO

 VINARÒS-MADRID

 MADRID-VINARÒS

Parada: Av. Llibertat
*Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 912 722 832 · AUTO RES

 VINARÒS-SARAGOSSA
7.00, 8.25  i 15.30

 SARAGOSSA-VINARÒS
11.00 i 15.45

 VINARÒS-CASTELLÓ (continua a València)
De dilluns a divendres: Vinaròs 7.20, Castelló 9.25, València 10.45
Dissabtes: Vinaròs 7.20, Castello 9.25,València 10.35
 VALÈNCIA-CASTELLÓ-VINARÒS
De dilluns a divendres: València 13.30, Castelló 15.15, Vinaròs 16.45
Dissabtes: , València 14.15, Castello 15.15,Vinaròs 16.45
 VINARÒS-TORTOSA
De dilluns a divendres: 4.25, 5.55, 6.45, 7.00, 7.45, 8.25, 8.45, 
9.45, 10.45, 11.45, 12.45, 13.45, 14.45, 15.30, 15.45, 16.45, 17.45, 
18.45, 19.45, 20.45
Dissabtes, Diumenges i festius: 7.00, 7.45, 8.45, 10.45, 11.45, 
12.45, 15.30, 16.45, 17.45, 19.15, 21.45*(aquest últim només 
dissabtes) 
 TORTOSA-VINARÒS
De dilluns a divendres: 6.00, 7.00, 8.00, 9.00, 10.15, 11.00, 11.30, 
12.00, 13.00, 14.00, 14.25, 15.30, 17.00, 18.00, 19.00, 19.45, 
20.15, 21.15 i 23.15
Dissabtes, Diumenges i festius: 6.10, 7.00, 9.00, 10.00, 11.00, 
13.30, 14.00, 14.25, 15.00, 17.30, 19.00, 19.05, 21.00
Parada: Av. Llibertat
*Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 902 11 98 14 · HIFE
 VINARÒS-ULLDECONA
8.45, 12.30 i 16.45 
ULLDECONA-VINARÒS
6.30, 7.30 i 15.40
 VINARÒS-LA SÉNIA-ROSSELL
12.30 i 16.45 
ROSSELL-LA SÉNIA-ULLDECONA-VINARÒS
De dilluns a divendres: 6.00 i 6.45
Parada: Passeig 29 Setembre

 VINARÒS (AV. LEOPOLDO QUEROL) - ST. MATEU - CATÍ ·  De dilluns a divendres no festius · AUTOS MEDITERRÁNEO
VINARÒS HOSPITAL ST. JORDI TRAIGUERA CANET LA JANA ST. MATEU XERT ANROIG CATÍ

8.00 8.05 8.20 8.25 8.30 8.45 Continua a Morella
13.30 13.35 13.50 14.00 14.10 14.35 14.20
16.00 16.05 16.20 16.30 16.40 16.55 Continua a Morella
18.15 18.20 18.35 18.45 19.00 19.10 19.25 19.45 19.50 20.00

CATÍ - ST. MATEU - VINARÒS  (AV. LLIBERTAT I CATERINETES) ·  De dilluns a divendres no festius · AUTOS MEDITERRÁNEO
CATÍ ANROIG XERT ST. MATEU CANET LA JANA TRAIGUERA ST. JORDI HOSPITAL VINARÒS
6.30 6.40 6.45 7.00 7.25 7.35 7.40 7.45 8.00 8.10

Sortida de Morella 8.00 8.50 9.05 9.15 9.25 9.40 9.50
14.45 15.00 15.10 15.20 15.35 15.45

Sortida de Morella 16.00 17.00 17.15 17.25 17.35 17.50 18.00

AUTOBUSOS VINARÒS - BENICARLÓ - PENÍSCOLA (HORARI ESTIU)

 VINARÒS (Església)-BENICARLÓ-PENÍSCOLA
6.35, 7.05, 7.20, 7.35, 7.50, 8.05, 8.35, 9.05, 9.35, 10.05, 10.35, 
11.05, 11.35, 12.05, 12.35, 13.05, 13.35, 14.05, 14.35, 15.05, 15.35, 
16.05, 16.35, 17.05, 17.35, 18.05, 18.35, 19.05, 19.35, 20.05, 20.35, 
21.05, 21.35, 22.05
*Els autobusos surten 5 minuts abans del Riu Servol

 PENÍSCOLA-BENICARLÓ-VINARÒS (Av. Llibertat i Caterinetes)
7.30, 8.15, 8.45, 9.15, 9.45, 10.15, 10.45, 11.15, 11.45, 12.15, 12.45, 
13.15, 13.45, 14.15, 14.45, 15.15, 15.45, 16.15, 16.45, 17.15, 17.45, 
18.15, 18.45, 19.15, 19.45, 20.15, 20.45, 21.15, 21.45, 22.15, 22.45, 
23.15, 23.45, 0.00, 0.15, 0.30, 0.45
. *Tots els autobusos tenen parada a l’Hospital

AUTOBUSOS URBANS
 ZONA NORD
DE DILLUNS A DIVENDRES
Vinaròs (Av. Picasso per Llibertat)- Zona nord (Deveses): 8.10, 9.15, 
9.55, 11.05, 11.45, 12.55, 13.35, 14.45, 15.25, 16.35, 17.15, 18.25, 
19.05, 20.15
Zona nord (Deveses) – Vinaròs (Església): 7.30, 8.30, 9.35, 10.15, 
11.25, 12.05, 13.15, 13.55, 15.05, 15.45, 16.55, 17.35, 18.45, 19.25, 
20.35
DISSABTE, DIUMENGE I FESTIUS(*)
Vinaròs (Av. Picasso per Llibertat)- Zona nord (Deveses): 9.10, 9.50, 
11.00, 11.40, 12.50, 16.40, 17.20 i 18.30
Zona nord (Deveses) – Vinaròs (Església): 9.30, 10.10, 11.20, 12.00, 
13.10, 17.00, 17.40 i 18.50

 ZONA SUD
DE DILLUNS A DIVENDRES
Vinaròs (Església)- Zona sud (Aiguadoliva): 7.50, 8.50, 10.35, 12.25, 
14.15, 16.05, 17.55, 19.45
Zona sud (Aiguadoliva per Colònia Europa) – Vinaròs (Av. Llibertat): 
8.00, 9.00, 10.50, 12.40, 14.30, 16.20, 18.10, 20.00

DISSABTE, DIUMENGE I FESTIUS(*)
Vinaròs (Església)- Zona sud (Aiguadoliva): 10.30, 12.20, 18.00
Zona sud (Aiguadoliva per Colònia Europa) – Vinaròs (Av. Llibertat): 
9.00, 10.45, 12.35, 16.30, 18.15

(*)Els diumenges i festius només hi haurà servei durant els mesos de juliol i agost

00,30 10,30 16,00Vinaròs
07,00 17,30 22,35Madrid

DIUMENGES DIARI DIARI EXPRÉS

01,00 08,00 15,00Madrid
07,55 15,10 21,35Vinaròs

DIUMENGES DIARI DIARI EXPRÉS

TELÈFONS D’INTERÉS
Ajuntament 964 40 77 00
Aigües de Vinaròs 964 40 77 67
Ambulatori (cita prèvia)
Ambulatori (urgències)

964 47 75 00
964 45 57 57

Biblioteca 964 45 95 90
Casal Jove 964 40 03 14

Contribucions  964 45 47 52
Cultura  964 40 79 61
Creu Roja Vinaròs                964 45 94 64    
Ecoparc / Recollida de mobles  964 40 78 03
Emergències 112
Escola d’Art 964 45 38 02
Escola de Música 964 45 62 03

Gruas y taxis Jaime Bas, S.L. · 24 horas 964 40 11 11
Guàrdia Civil 964 40 71 40
Hisenda 964 40 22 11
Hospital (centraleta i habitacions) 964 47 70 00
Hospital (cita prèvia) 964 47 71 60
Infodona 964 45 64 52
Informació i Turisme/OMIC 964 45 33 34
INSS (Seguretat social) 964 45 13 50
ITV 902 12 00 13
Participació Ciutadana 900 50 63 76
Patronat d’Esports 964 45 46 08
Patronat de Turisme 964 45 52 53
Policia Local 964 40 77 04
PROP 964 456 234 / 012
Ràdio Taxi Vinaròs 964 45 51 51
Recollida d’animals perduts 964 45 00 07
Registre civil 964 45 28 77
Registre de la propietat 964 45 18 14
SERVEF (Oficina d’ocupació) 964 45 05 16
Serveis Socials 964 45 00 75
Taxi Lorca (Vinaròs) 600 600 333

Víctimes de la violència de génere
Taxi Arcadi (adaptat per a discapacitats)

016
674 700 700

Cerrajero 24h ·  Vimar 667 60 70 86
Cerrajero 24h ·  La solución rápida 627 849 392

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes: 
964 40 56 15
964 40 74 93

Centre de Formació de Persones Adultes “Llibertat”: 

Gas butà 964 45 11 24

Parada: Passeig 29 Setembre                        *Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 902 11 98 14 · HIFE

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
La Farmacia de guardia realizará un turno de 24h (de 9.00h a 9.00h). 

Entre las 24h y las 8.00h, únicamente se realizarán dispensaciones con 
receta médica y se deberá llamar a la policía local 964 40 77 04

21 desembre GUIMERÀ Pl. Parroquial, 11

22 desembre SANZ c. Pont, 83

23 desembre VALLS Zona turística nord, 11

24 desembre FERRER pl. Sant Antoni, 39

25 desembre MATEU c. Sant Francesc, 103

26 desembre TORREGROSA Av. Llibertat, 9

27 desembre PITARCH c. del Pilar, 120

TRENS A BARCELONA           A VALÈNCIA

www.renfe.com 902 320 320

horarios

www.renfe.com 912 320 320

horarios (Válidos desde 12/11/2018)
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1635 1642 1649 - - - - 1703 1710 - - - - - 1727 - 1738 - 1747 1755 1802 1812 1823 1834 1839

2005 - 2017 - - - - - 2033 - - - - - - - 2058 - 2107 2115 2121 2129 2139 2151 2156

1427 1434 1440 - 1447 - 1452 1455 1501 - 1508 - 1512 - 1518 1524 1527 1530 1536 1547 1554 1603 1612 1629 1633

805 812 819 - 826 - 831 835 842 - 848 - 851 - 859 905 909 912 917 930 937 945 955 1007 1012

538 545 552 - - - - 605 610 - - - - - 625 - 634 - 648 656 703 712 726 743 748

645 652 659 - 706 - 711 715 721 - 728 - 732 - 739 745 749 751 758 806 819 828 837 854 859

700 707 713 719 721 724 728 732 738 742 746 749 752 757 801 808 813 816 830 838 845 854 903 920 925

850 857 904 - 911 - 916 920 926 - 933 - 937 - 944 950 954 956 1005 1013 1020 1030 1038 1055 1100

920 927 933 939 941 944 948 952 958 1002 1006 1009 1012 1017 1021 1028 1033 1036 1045 1053 1100 1110 1118 1140 1145

1045 1052 1059 - 1106 - 1111 1115 1121 - 1128 - 1132 - 1139 1145 1149 1151 1205 1213 1220 1230 1238 1255 1300

1115 1122 1128 1134 1136 1139 1143 1147 1153 1157 1201 1204 1207 1212 1216 1223 1228 1231 1245 1253 1300 1310 1318 1335 1340

1245 1252 1259 - 1306 - 1311 1315 1321 - 1328 - 1332 - 1339 1345 1349 1351 1405 1413 1420 1430 1438 1455 1500

1520 1527 1533 1539 1541 1544 1548 1552 1558 1602 1606 1609 1612 1617 1621 1628 1633 1636 1650 1658 1705 1715 1723 1740 1748

1540 1547 1554 - 1601 -
1606 1610 1616 - 1623 - 1627 - 1634 1640 1644 1646 1700 1708 1715 1725 1733 1750 1755

1720 1727 1733 1739 1741 1744 1748 1752 1758 1802 1806 1809 1812 1817 1821 1828 1833 1836 1855 1903 1910 1920 1928 1945 1950

1827 1834 1840 1846 1848 1851 1855 1859 1905 1909 1913 1916 1919 1924 1928 1935 1940 1943 1955 2003 2015 2025 2033 2050 2055
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1942 1947 2002 2010 2025 2032 2042 - 2047 - 2056 - - - - - 2113 2119 - - - - 2133 2143 2155

2030 2036 2050 2059 2109 2115 2130 2135 2138 2143 2148 2152 2156 2158 2201 2205 2210 2216 2219 2223 2226 2228 2236 2244 2251

1830 1836 1850 1859 1909 1915 1930 1935 1938 1943 1948 1952 1956 1958 2001 2005 2010 2016 2019 2023 2026 2028 2035 2043 2102

1648 1654 1708 1717 1727 1738 1750 - 1756 - 1804 - - - - - 1819 1825 - - - - 1838 1845 1853

1527 1533 1547 1556 1606 1612 1630 1635 1638 1643 1648 1652 1656 1658 1701 1705 1710 1716 1719 1723 1726 1728 1736 1744 1757

1325 1331 1345 1354 1404 1410 1425 1430 1433 1438 1443 1447 1451 1453 1456 1500 1505 1511 1514 1518 1521 1523 1531 1539 1551

1115 1121 1135 1144 1154 1206 1225 1230 1233 1238 1243 1247 1251 1253 1256 1300 1305 1311 1314 1318 1321 1323 1331 1339 1346

928 934 948 957 1007 1013 1030 1035 1038 1043 1048 1052 1056 1058 1101 1105 1110 1116 1119 1123 1126 1128 1136 1144 1151

820 826 840 849 859 905 920 925 928 933 938 942 946 948 951 955 1000 1006 1009 1013 1016 1018 1026 1034 1047

630 636 650 659 709 715 730 735 738 743 748 752 756 758 801 805 810 816 819 823 826 828 836 844 857

625 631 645 654 704 710 722 - 728 - 736 - - - - - 751 757 - - - - 810 817 824

Barcelona

Tortosa

Tortosa

Tortosa

Tortosa

710 716 729 738 747 754 805 - 810 - - - - - - - 834 - - - - - 851 - 905

833 839 852 901 910 917 934 - 940 - - - - - - - 1005 - - - - - 1024 - 1038

1241 1247 1259 1308 1317 1324 1333 - 1338 - - - - - - - 1402 - - - - - 1420 - 1434

1415 1421 1434 1443 1452 1458 1507 - 1512 - - - - - - - 1536 - - - - - 1555 - 1610

R: Regional
RE: Regional Exprés

Admiten viajeros de Cercanías. 1: No Circula 6/12/2018.
2: Circula 6/12/2018.
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El Diariet no es fa responsable de canvis i/o errors en els horaris. Cal consultar-los a www.renfe.es o al telf. 902 24 02 02 




